
Čas zahteva resnost 
Krajevni praznik praz-

nujemo kot obletnico osvo-
boditve kraja leta 1943 
in ustanovitve prvega na-
rodnoosvobodilnega od-
bora na Gorenjskem — 
dan pozneje. 

Prav to revolucionarno 
izročilo naj bi nas vodilo 
ves čas k večji zavzetosti 
v delu družbenopolitičnih 
organizacij, krajevne sa-
mouprave in delovnih orga-
nizacij. Revolucionarna 
misel pa zahteva seveda 
tudi revolucionarnejši, 
energičnejši in bolj smotern 
pristop k razreševanju 
vprašanj, na katera naleti-
mo v delovnih organizaci-
jah, v kraju. Če se ozremo 
okrog sebe, v hipu lahko 
ugotovimo, da smo nare-
dili ogromno, da je večina 
vsega tega plod naših rok. 
To je dobro . . . 

Toda praznovanje je 
hkrati priložnost, da oce-
nimo ta trenutek naše 
sedanje obnašanje, naš 
odnos do dela v tem tre-
nutku. 

Pojdimo kar od začet-
ka; svet krajevne skupnosti 

pogosto ni sklepčen, druž-
benopolitične organizaci-
je pogosto delujejo slabo 
in neučinkovito. Povrhu 
tega še neusklajeno, pri če-
mer imajo osebni pogledi 
in ožje težnje prevečkrat 
najvažnejšo vlogo. 

Delovni dogovori za 
razvoj kraja se skorajda 
kršijo po pravilu. Tiste, ki 
dosledno izvršujejo dogo-
vorjeno, ostali obravnava-
jo skorajda posmehljivo. 

Vemo, da že dolgo go-
vorimo o oblikovanju cent-
ra, kjer naj bi stala blagov-
nica, pošta, zadaj zdravst-
veni dom in še marsikaj . . . 

Toda na osnutek zazi-
dalnega načrta centra sko-
rajda ni bilo pripomb, če so 
bile, je bilo to le v posamez-
nih primerih. Sicer pa se 
razprav raje ne udeležuje-
mo. Mnogo pogosteje di-
skutiramo šele potem, ko 

je razprava že pri kraju . . . 
Podobno je z izvajanjem. 
Dogovorimo se, napravi-
mo časovni razpored del 
in opravil, v zadnjem času 
celo določimo nosilca. 

Potem pa že v kraju vsak 
zase težimo k svojim inte-
resom, izven kraja pa nas 
opazujejo in delajo prav 
tako po svoje. 

Takih primerov bi 
lahko naštevali še več. 
Kje je odgovornost. 

Verjetno v neusklaje-
nem delu, kot sem že ome-
nil, družbenopolitičnih 
organizacij in samouprav-
nih organov v krajevni 
skupnosti z delovnimi 
organizacijami. Gre za ne-
odgovoren odnos do do-
govarjanja in izvajanja 
dogovorjenega, če zane-
marimo še vse tiste naše 
drobne napakice, ki nas 
pogosto odločilno usmer-
jajo . . . 

Torej, tako ne more-
mo naprej. Zadnjič je 
nekdo predlagal, da bi 
objavljali imena tistih, ki 
se ne udeležujejo sej. Mor-
da bi objavljali imena tudi 
tistih, ki ne izvršijo dogo-
vorjenega. Ali pa še kaj . . . 
Revolucionarna tradicija 
od nas zahteva energičnost, 
doslednost in tudi večjo 
odgovornost. N. P. 

^ 

Zagrebški 
velesejem 

Zagreb je glede na svojo 
geografsko lego že več kot 3 
stolet ja prizorišče mater ialne 
menjave, ki se je v začetku 
odvijala v regionalnih in na to 
preraslo v mednarodne okvi-
re vse do današnj ih dni, ko se 
»Zagrebški jesenski veiese-
jem« uvršča v sam vrh sve-
tovnih sejemskih prireditev. 

Razstavljale! z vseh celin 
so prikazovali svoje proizvo-
de in poizkušali pridobiti 
kupce zanje pri nas in drugod 
po svetu, sa j je izbor obisko-
valcev pester in možnosti pro-
da je velike. V času sejma ie 
Zagreb eno samo veliko 
mravlj išče l judi z vsega 
sveta. 

Splošni vtis sejma, ki se iz 
leta v leto bistveno ne spre-
minja , je bil tudi letos enak. 
DrugI del, to je tisti, ki je v 
bistvu barometer f inančnih in 
komercialnih tokov, pa Je bil 
to leto veliko slabši in neza-
nimiv. Pozna se namreč go-
spodarska nestabilnost in ve-
lika kriza, ki vlada na področ-
ju zunanje-trgovlnske me-
njave! 

Za našo DO so bili na jbo l j 
pomembni proizvodi, ki jih je 
razstavljala tekstilna indu-
str i ja . Sklenili smo okvirne 
dogovore za dobavo raznih 
tekstilov za proizvodnjo apre-
ski in trim obutve. V vsakem 
primeru zahtevajo proizvajal-
ci tkanin devizno pokr i t je nji-
hove uvozne substance. 

Zaključek k razmišl janju , 
ka j nam je storiti, če hočemo 
še nap re j poslovati, je jasen: 
čim večji konvertibilni izvoz, 
na osnovi katerega nam bo 
mogoč dostop do potrebnih 
repromaterialov. Enaka je bi-
la tudi parola sejemske prire-
ditve za vse Jugoslovane — 
VEČ IZVAJATI, M A M TRO-
SITI IN MANJ UVAŽATI. 

Jože Bogata j 

DELO ŽIVLJENJE 
g l a s i l o i l e l a v r c v d e l o v n e o r g a n i z a c i j e a l p i n a , U r i 
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dogovarjamo se - dogovorili smo se 

Ob rob sklepom DS 
Delavski sveti TOZD in 

DSSS so na svojih se jah 
30. 9.. 1. 10. in 2. 10. 19J1 
obravnavali pobudo družbene-
ga pravobrani lca samouprav-
l j an ja Š k o f j a Loka o omeji-
tvah dela po pogodbah o delu 
ter nadurnega dela in sprejeli 
nas lednje sklepe: 

— pobuda družbenega pra-
vobranilca s amouprav l j an j a 
S k o f j a Loka št. 444,'81 z dne 
14.9.1981 o nadurnem in po-
godbenem delu se obravnava; 

— analizira se delo po po-
godbah o delu ter predlaga, 
da se skuša nadomest i t i z 
drugimi oblikami dela; 

— nadurno delo je potreb-
no zman j ša t i na n a j m a n j š o 
možno mero, pri čemer so za 
to odgovorni vodje sektor jev, 
ki m o r a j o skupa j z organiza-
t o r j e m nag ra j evan j a o tem 
redno poročat i delavskemu 
svetu na vsaki seji; 

— na prvem zboru delavcev 
je po t rebno vse delavce se-
znaniti s pobudo družbenega 
pravobrani lca samoupravl ja-
n j a ; 

— o stališčih delavskega 
sveta o pobudi DPS je vod ja 
TOZD dolžan obvestit i druž-
benega pravobrani lca samo-
up rav l j an j a do 31.10.1981. 

Obravnavali in potrdil i so 
poročilo centra lne volilne ko-
misi je o izidu r e fe renduma 
in sprejel i Osnutek predloga 
s ta tu ta in samoupravnega spo-
razuma o združevanju dela 
delavcev v TOZD Proizvodnja 
ter razpisali javno obravna-
vo za omen jena samoupravna 
splošna akta od 8.10.1981 do 
23.10.1981. Razpiše se tudi re-
fe rendum za spre jem navede-
nih samoupravnih splošnih 
aktov za 11.11.1981. 

Zaradi reorganizacije, oziro-
ma organiz i ranja TOZD Pro^ 
izvodnja je po t rebno uskladit i 
tudi neka tere osnovne samo-
upravne akte, kot sta s ta tu t 
in samoupravni sporazum o 
združevanju dela delavcev v 
TOZD. Pri p rvem gre tudi za 
vsebinske spremembe, med-
tem ko gre pri samouprav-
nem sporazumu o združe-
van ju dela delavcev le za 
uskladi tev z imenom ter de-
javnos t jo . 

Izvoliti je po t rebno tudi 
nove organe samouprav l j an ja , 
zato je bil sp re je t sklep, da 
se razpišejo volitve v delav-
ski svet TOZD Proizvodnja in 
samoupravno delavsko kon-
trolo. 

Delegati so sprejel i tudi 
razpis za dodelitev stanovanj-
skih posoji l v letu 1982, ki je 
bil letos na re jen že p re j prav 
zato, da bi laže izdeldli okvir-
ni plan za delitev sredstev v 
letu 1982, s a j bo šele po kon-
čanem razpisu znano, koliko 
bo prosilcev in kakšen bo 
znesek posojil . Do 24. ok tobra 
m o r a j o vsi prosilci dostaviti 

vsa j potrdi lo us t rezne usta-
nove, da so dali vlogo za iz-
d a j o dokumentov (lokacijsko 
in gradbeno dovoljenje) . Zad-
nji rok za dostavo celotne do-
kumentac i j e pa je 28. f eb rua r 
1982. 

Razpisa za dodelitev druž-
beno na j emn ih s t anovan j ni, 
ker v letu 1982 ne bomo imeli 
novih s tanovanjsk ih enot. V 
pr imeru , da bo kakšna stano-
van j ska enota izpraznjena, bo 
razpis objavl jen naknadno. 

Delavski sveti so potrdil i 
tudi predlog razdelitve stano-
vanj , s tem, da se s tanovanje 
ne dodeli Hermini Pečelin, ker 
je bila med tem časom reše; 
na pri s tanovanjski skupnost i 
S k o f j a Loka in bo dobila soli-
darnostnega. 

O delitvi n jenega stanova-
n j a pa bo odločila komisi ja 
za delitev sredstev sklada 
skupne porabe, oz. delavski 
sveti. Vsi DS so soglasno 
sprejel i še sklep o nakupu 
trosobnega s tanovanja , ki pa 
je bilo že upoštevano pri raz-
delitvi. 

Delavski svet TOZD Obutev 
2iri je obravnaval še preki-
nitev samoupravnega spora-
zuma s Poliksom, in sicer iz 
nas lednj ih razlogov: 

— od pogodbene količine 
50.000 minut dnevnega fonda, 
smo prišli na m a n j kot 10.000 
minut . Razlog — no t ran j i pro-
blemi v šivalnici Poliks; 

— koncept proizvodnje je 
Poliks močno spremenil v 
svojo lastno proizvodnjo tako, 
da kapaci tete nj ihove šivalni-
ce zados tu je jo k o m a j potre-
bam nj ihove montaže; 

— Alpina prav gotovo ni 
zainteresirana za tako majh-
nega kooperanta , ker so s tem 
samo stroški (ma jhna količi-
na zgornj ih delov, izposojanje 
s t rojev, rezervnih delov, ipd.). 

Glede na navedeno je bil 
spre je t naslednj i sklep: z 
dnem, ko dobimo od koope-
ranta Poliks Ziri zadn jo par-
t i jo razpisanih gornj ih delov, 
se prekine samoupravni spo-
razum med Alpino in Po-
liksom. 

S tem pa tudi p r eneha jo 
vse obveznosti Alpine do Po-
liksa: tehnična pomoč, poso-
j a n j e s trojev, repromater ia l , 
rezervni deli, razne mehanič-
ne usluge, f inančna pomoč, 
itd. 

Delavski svet je odobril še 
sredstva za ureditev odsesa-
van ja v hali montaže in na-
bavo kabin za ba rvan je v 
višini 1,650.338.— din. 

Delavski svet TOZD Proda-
ja je obravnaval dva zahtev-
ka za vars tvo pravice iz de-
lovnega r azmer j a ; v enem 
pr imeru je sprejel sklep, da 
j e zahtevek neutemel jen , v 
d rugem pa ga je vrnil na ko-
mis i jo za delovna razmer ja . 

Soglašal je z nakupom pro-
da ja lne v Arandelovcu, za 
vod jo p roda ja lne v Metliki pa 
je bil imenovan Branko 
Miiller. 

Razpisana so bila pros ta 
dela in naloge prodaja lcev v 
proda ja ln i Alpina Zagreb V. 
in Novo mesto. 

Delavski svet DSSS pa je 
sprejel predloge s p r e m e m b 
razvida del oz. nalog in ana-
litičnih ocen nekater ih del oz. 
nalog v DSSS in razpisal pro-
sta dela in naloge »vodenje 
splošno organizaci jskega sek-
tor ja«. 

Delavski svet TOZD Plasti-
ka je sprejel še sklep, da se 
zaradi postopnega u k i n j a n j a 
proizvodnje pol iuretanskih iz-
delkov, preneha obračunavat i 
s t imulaci ja za p r ih ranek ma-
teriala oddelka 740. 

Imenoval je tudi komis i jo 
za licitacijo in ocenitev stro-
jev v sestavi: Mari jan Boga-
ta j , Anton Žibert, S tanko 
Mrlak, Stefan Gluhodedov in 
Roman Berčič. 

Na delavskem svetu delov-
ne organizacije je bil spre je t 
samoupravni sporazum o usta-
novitvi skupnost i otroškega 
vars tva Škof j a Loka in Sa-
moupravni sporazum o usta-
novitvi občinske skupnost i so-
cialnega skrbstva Skof j a Loka. 

Sprejel i so še dopolnitev 
Pravilnika o osebnih zaščitnih 
sredstvih, delovni obleki in 
obutvi s tem, da se da v 
javno razpravo nas lednje spre-
membe in dopolnitve: 

1. Doda se nov 14. a člen, 
ki se glasi: 

»V pr imerih , ko se pri delu 
delovna obleka ali delovna 
obutev, oziroma osebno za-
ščitno sredstvo močno poško-
duje , tako, da ne more več 
služiti svojemu namenu do 
izteka roka uporabnost i , ki je 
določen s pravi lnikom, je 
vodja oddelka zadolžen, da 
napravi komisi jski zapisnik 
in da predlog za nabavo no-
vega. 

2. Spremeni se seznam sred-
stev za osebno varstvo, de-
lovno obleko in obutev: 

— skladiščnikom v skladi-
šču gotovih izdelkov se odo-
bri nabava delovnih čevljev. 
Rok uporabe je 1 leto; 

— na delovnih opravilih 
skladiščenje mater ialov ter 
voznikom vil ičarja se odobri 
nabava delovnih hlač. Rok 
uporabe je 1 leto. 

V javno razpravo pa se ne 
da predlog DS TOZD Proda-
ja o nabavi or topedskih čev-
ljev, ker se s tem ne bi rešila 
problemat ika delovne obutve 
kompletno za vse delavce na 
stoječih delih. 

Nazadnje sta d i rektor in 
vodja TOZD Obutev seznani-
la delavce še s ka tas t rofa lno 
izvozno bilanco Jugoslavije, 
ki močno vpliva tudi na naše 
poslovanje. Uvoz potrebnega 
repromater ia la je omejen na 
min imum in odvisen le od 
fizičnega izvoza. Deleagti so 
bili obveščeni kako v delov-
ni organizacij i r e šu j emo te 
probleme. 

A. K. 

Srečanje predsednikov 00 Zveze 
sindikatov Poljanske doline 

V torek, 22. septembra, 
so se v sindikalni dvorani 
zbrali predsedniki osnov-
nih organizacij iz Poljan-
ske doline. Obravnavali so 
polletno gospodarjenje v 
delovnih organizacijah. 

Beseda je tekla tudi o 
pripravah na III. konferen-
co zveze sindikatov Slove-
nije in izvajanje resolucije 

III. kongresa samouprav-
Ijalcev Jugoslavije, saj mo-
ramo poskrbeti, da kon-
gres ne bi bil samemu sebi 
namen. 

Da bi resolucijo lahko 
konkretizirali, so poleg sin-
dikalnih delavcev zlasti od-
govorne druge družbenopo-
litične organizacije in po-
slovodne strukture. 

O nadaljnjem delu sindikalne organizacije so razpravljali tudi 
predsedniki osnovnih organizacij zveze sindikatov 



Odločali smo o združitvi temeljnih organizacij 

Referendum uspel 
17. septembra so delavci TOZD Obutev Žiri, TOZD 

Obutev Gorenja vsa, TOZD Plastika 21ri in tehnični 
sektor na referendumu potrdili sklepe zborov delavcev, 
in sicer: 

1. Organizira se TOZD Proizvodnja, n. sol. o. s se-
dežem: Stara vas 23, Žiri 

2. Dejavnost bo: 
— izdelovanje vseh vrst obutve 
Stranska dejavnost bo: 

— izdelava sestavnih delov obutve 
— izdelava izdelkov iz plastičnih mas 
— izdelava orodij za izdelke iz plastičnih mas 
— izdelava strojev 
— prodaja repromaterialov — rezervnih delov 
— prevoz blaga za sebe in prevoz naših proizvodov 

za druge 
— izvajanje investicijske dejavnosti za sebe 
Z oblikovanjem TOZD Proizvodnja pričakujemo 

boljšo organizacijo in usklajevanje dela, večjo specializa-
cijo dela v razvojno-pripravljalnih službah in kasneje 
v proizvodnji, tesnejšo povezavo razvojno-pripravljalnih 
služb s proizvodnjo, poenostavitev poslovanja, zmanj-
šanje nekaterih stroškov in zmanjšanje režije. 

Da pa ne bo okrnjen proces samoupravnega odloča-
nja, moramo zagotoviti, da bo v delavskem svetu TOZD 
Proizvodnja zadostno število delegatov delavcev iz vseh 
delov delovnega procesa. Še poseben pomen pa bodo 
morale odigrati samoupravne delovne skupine, oziroma 
potrebno bo zagotoviti učinkovito povezavo samoupravne 
delovne skupine — delegati — delavski svet. 

Mišo ČEPLAK 

Poslovodska konferenca 
Poslovodska konferenca je bila letos od 8. do 12. septembra 

v Golf hotelu na Bledu. Te dni je vladal tu še vedno močan 
turistični vrvež, tako da so naši delavci TOZD Prodaja imeli 
nekaj težav z nastanitvijo, oz. z delovnimi prostori. Za razliko 
od prejšnjih let, so stanovali kar v več hotelih, kar je seveda 
nekoliko neprijetno. Običajno je vodstvu konference uspelo, 
da so vsi sodelujoči stanovali v istem hotelu, kjer je potekala 
konferenca. Tako se Izgubi manj časa, ustvari se večje sožitje 
in sodelovanje. Letos je bilo drugače. Rezervacija je bila sicer 
pravočasna, vendar so vodstva hotelov pač zainteresirana za 
večje skupine gostov, tako so naše ljudi, ki niso predstavljali 
večje skupine, razporedili, kjer je bil še prostor. 

Menim, da bi v prihodnje morali zanesljiveje zagotoviti 
enotno nastanitev, da bi se izognili že omenjenim nevšeč-
nostim, pa tudi zaradi cen v hotelih, ki so seveda različne. 
Torej, udeleženci konference letos niso imeli enakih stroškov. 

Konferenco je vodil vodja 
maloprodane mreže Ivan Ca-
puder, 'ki je po kra tkem uvodu 
predal besedo vodj i TOZD 
Proda ja Bojanu S ta rmanu , ki 
je ocenil pos lovanje v malo-
proda jn i mreži v prvih sed-
mih, osmih mesecih. 

Menil je, da ne moremo biti 
povsem zadovoljni z rezultati 
poslovanja v prodaj i . Izvoz 
smo sicer povečali za 253 0/», 
toda povečini na vzhodno tr-
žišče (ikliring), kar je seveda 
mnogo slabše kot če bi pro-
dali za konvert ibi lno valuto. 
Povečali so se tudi materialni 
s t roški in to kar za 56 °/o, med-
tem ko se je promot povečal 
za 11 % v pr imer jav i s p l a n o m 
in 26 % v pr imer jav i z istim 
obdob jem lani. Razumlj ivo je, 
da je tako dohodek manjš i , 
kar vpliva tudi na akumulaci-
jo po delavcu. Zaskrb l ju joče 
je dejstvo, da so rezultati v 
mreži slabši v p r imer jav i s 
Pokom in Planiko. V Alpini 
j e akumulac i ja na delavca 
m a n j š a za 39 %, v Planiki pa 
se je povečala za 48 % in v 
Peku za 57 %. 

Po količini smo p roda jo po-
večali za 6 %, po vrednosti pa 
za 26 %. Zalog v tovarni ni 
bilo, prav tako so nizke zalo-
ge v p roda ja lnah . 

V nada l jevanju so sprego-
vorili še Silva Pivk, ki je oce-
nila p roda jo naše obutve in 

Konferenco je vodil vodja 
MPM Ivan Capuder 

tu j ih dobaviteljev, Stane Car, 
ki je razložil položaj v odpre-
mi in Tone Klemenčič z razla-
go modnih tendenc v svetu in 
predstavi tv i jo nove kolekcije. 
Silva Pivk je med drugim 
omenila, da je sedanje raz-
m e r j e p roda je v MPM 60:40 v 
korist drugih dobaviteljev, to-
re j je Alpinine obutve že 
m a n j kot polovica. To razmer-
je se zman j šu j e v vseh zad-
n j ih petih letih. Vendar je to 
razumlj ivo, ker ne moremo 
delati vsega, potrošniki pa so 
zelo različni in ima jo zato tu-
di različne želje. 

Domača obutev se običajno 
p roda j a tudi nekoliko slabše, 
na p r imer p roda ja v juliju ie 
bila nekoliko slabša (66%), 
t u j a pa 74 %. Vemo tudi, da 

(Nadaljevanje na 4. strani) 

Delo konference se je začelo z uvodnimi besedami ključnih 
ljudi v TOZD Prodaja, ki so ocenili delo v preteklosti 

dogovarjamo se - dogovorili smo se 



Kako ustvarjamo 
(Nadaljevanje s 3. strani) 
Alpina dela žensko obutev, 
k j e r je riziko večji, n e k a j je 
težav tudi zaradi materialov, 
prav tako pa tudi zaradi pro-
izvodnih pomanjk l j ivos t i . Tu-
di pni tu j ih dobavi tel j ih opa-
žamo pri ženski obutvi iste 
probleme in pomanjk l j ivos t i , 
med tem ko je pri moški obut-
vi v tem pogledu bolje. Vemo, 
da domačo obutev v proda-
ja lnah m o r a m o proda ja t i , ne-
us t rezno obutev dobavitel jev 
pa lahko zavrnemo. 

Na jbo l j e sicer p r o d a j a m o 
pri ženskih nizkih čevlj ih kla-
sične čevlje, dobro p r o d a j a m o 
tudi obutev za mlade, copate 
in balerinko. Pri tu j i obutvi 
so na jbo l j solidni dobavitel j i 
bol jše obutve, ki so solidni 
tako po kakovosti , dogovorje-
nih rokih, pogodbenih količi-
nah in procentu p roda je . Pri 
tem bi omenila vse vrs te špa-
garic in moško modno obutev. 
Tu je nastal celo velik prob-
lem, ker zaradi nekater ih 
s p r e m e m b n i smo dobili t iste 
cenene obutve, ki jo na jbo l j e 
p roda j amo , na p r imer špaga-
rice. Tu mislim na Poliks, ki 
je zaradi širših interesov začel 
z izdelavo večjih količki zgor-
n j ih delov. 

Silva Pivk — vodja domače 
prodaje 

Slabo p r o d a j a m o lesene co-
kle in neka te ro drugo obutev, 
ki jo včasih dobimo prepozno. 
Težava je tudi v 'tem, ker veli-
ko naročene obutve nismo do-
bili. Vsi se pač u s m e r j a j o v 
izvoz, naše pogodbe in dogo-
vori pa so premalo zanesljivi 
in obvezujoči. To seveda velja 
predvsem za sodelovanje ma-
loproda jne mreže in proizvod-
n j e — v vsej poslovni verigi 
— pa tudi za snovanje t rdnej-
ših vezi z vsemi t ist imi dejav-
niki, ki lahko vpl ivajo na kon-
čni poslovni uspeh. 

Tone Klemenčič je sprego-
voril o tendencah v svetu in 
naši kolekciji . Kot vse kaže 
bodo letos prevladali nekater i 
elementi or ientalske kul ture, 
Afrike in k i ta j sk ih ročnih del. 
Vodeči slog je sicer športni , 
obutev ni tako elegantna (po 
s ta rem klasičnem vzorcu), 
p rev ladu je stil učencev in di-

Tone Klemenčič jc predstavil 
tendence v svetu in našo novo 
kolekcijo 

jakov, ki n a j bi ga uvedli tudi 
za s tarejše , kar velja tudi za 
oblačenje. V svetu je opaziti 
poleg or ientalske per forac i je 
in raznih ročnih motivov, iz-
redno veliko zlate in s rebrne 
barve. Pete so nižje, robovi 
podplatov močno poudar jen i 
in ponekod tudi nazobčani. 
Oblike kopit se p r i l aga ja jo 
nogi. Prevladuje temna barva 
do svetlo sive. Pri klasičnih 
zapr t ih čevljih je težišče na 
takoimenovani amer iški klasi-
ki, pri modnih čevljih prevla-
d u j e obutev, ki p r i s t a j a k mo-
dnim hlačam do podkolena. 

Ob vseh teh tendencah, ki 
j ih opažamo v svetu, smo se-
veda v Alpini pripravili neko-
liko bo l j .umir jeno kolekci jo, 
posebno kar zadeva okraske. 

Poslovodska konferenca ie 
nas lednje dni predvsem 
usmer j ena v na ročan je pred-
ložene kolekcije, zadnji dan 
pa je ob iča jno posvečen za-
kl jučkom konference. Naroča-
n j e je teklo, kot vsa zadn ja 
leta, po skupinah, po ocenah 
zelo uspešno. Upa jmo, da bo 
tudi p roda j a s tekla tako. 

Poslovodsko konferenco, 
s rečan je vseh poslovodij alpi-
ninih p roda ja ln , izkorist imo 
tudi za pogovore s posamez-
niki. Tokra t sta to poslovod-
k in ja p roda ja lne v Bjelovaru 
II Mi r j ana Topl jak in Mah-
mud LeikkS — poslovodja v 
Sara jevu II. Oba sta sicer na-
ša delavca že p rece j časa, Le-
kič k a r od leta 1955 in je tako 
med našimi na j s t a re j š imi de-
lavci v p roda ja lnah . O vtisih 
in pogojih dela v svojih pro-
da ja lnah sta povedala: 

Mirjana TOPLJAK: 
Moram reči, d a s m o vsi v 

p roda ja ln i zelo zadovoljni z 
novo proda ja lno . Le-ta je zelo 
funkcionalna in p r i re jena za 
sodoben način p r o d a j a n j a . 

Kupcem je omogočen do-
s top do obutve, tako si lahko 
sami izberejo, k a r želijo. To-
re j gre za neke vrste samopo-
strežno prodaja lno , hkra t i pa 
je vsa obutev v izložbi. Kl jub 
temu, da je p roda j a lna tako 
lepo ure jena , sa j sodi m e d 
na j lepše tovrs tne p roda ja lne 

v Bjelovaru, nas topa jo težave 
in to predvsem zaradi po-
m a n j k a n j a neka te r ih vrst 
obutve. Jesen je že tu, mi pa 
čakamo, da bodo iz tovarne 
poslali, k a r kupci že želijo. 

Mahmud LEKIČ: 
Pri g radn j i p roda ja lne v 

Sara jevu , ki j o seda j vodim, 
sem seveda mora l pogosto ne-
posredno sodelovati. Ves letni 
dopust sem prak t ično izkori-
stil v te namene. Toda člove-
ku ni žal, če vidi dober rezul-
tat . To pa je v tem pr imeru 
prav gotovo: sodobna, funkci-
onalna p roda ja lna z dovolj 
skladiščnega pros tora . Seveda 
p roda j a lna ni v s t rogem cen-
tru, kar pomeni , da bo po-
t rebno precej reklame, da bo-
do l j ud j e zvedeli za nas. Ti-
sti, ki za nas vedo, pa že pri-
h a j a j o , kar pomeni, da jih 
nova p roda ja lna že privlači in 
to se pozna tudi na p rometu . 

Mahmud Lckič — poslovodja 
prodajalne v Sarajevu 

Obisk poslovodske konfe-
rence, posebno če je t o samo 
1 dan, ne omogoča ocene ce-
lotnega delovanja in rezulta-
tov konference. Prav zato smo 
za m n e n j e o konferenci po-

prosili Ivana Capudra , vod jo 
MPM in vod jo konference. 

Ivan CAPUDER: 
Konferenca j e bila letos res 

izredno delovna. Z delom smo 
pričeli že z j u t r a j ob pol sed-
mih in s presledki nadaljeval i 
\ s dan. Kl jub temu, d a prvi 
dan ni bilo posebne razprave, 
ka r bi lahko nekdo ocenil kot 
p r e m a j h n o zainteresi ranost , 
se je v nas lednj ih dneh poka-
zalo, da so poslovodje ugodno 
ocenili kolekcijo, sa j so na-
ročila zelo opt imist ična. Po-
slovodje smo opozorili, n a j 
bodo pri svojih odločitvah 
č imbol j realni , k l j u b t emu so-
dim, da so naročili celo kak 
par preveč. Toda to bo poka-
zala p r o d a j a in analiza proda-
je pomlad-polet je 1982. Ugo-
toviti bo t reba tudi, z aka j 
i m a j o nekater i drugi proizva-
jalci obutve več uspeha. Ali je 
to odvisno od izbora obutve, 
celovite ponudbe ali kakšnih 
drugih razlogov. 

Zaneslj ivo pa n ismo izkori-
stili vseh možnosti , zlasti kar 
zadeva analize vsega kar kup-
ci po t rebu je jo . Mislim pa, da 
smo že spoznali čas v ka te rem 
živimo in temu p r imerno pri-
lagodili tudi kolekcijo, ki jo 
ocen ju j em kot zelo dobro, če 
ne celo odlično. 

Kl jub temu se seveda delež 
Alpinine obutve v naši MPM 
ne bo bistveno povečal, ker ne 
m o r e m o delati vsega. Upam, 
da bomo pri p r o d a j i uspešni, 
zlasti še, če končni izdelki ne 
bodo preveč odstopali od te-
d a j predstavl jenega vzorca. 

K uspešnost i p roda j e prav 
gotovo pr ipomore tudi načrt-
nejše delo, kar je omogočilo 
zlasti to, da v zadnj ih letih 
mnogo vprašan j na terenu re-
š u j e j o vodje ra jonov. Kl jub 
temu še opažamo vrzel v re-
ševanju določenih s trokovnih 
in drugih vprašan j , ka r n a j bi 
v p r ihodn je pomagal reševati 
kolegij poslovodij . 

Tekst: Nejko Podobnik 
Foto: Franc Jesenko 

Vodstvo konference na Bledu 



Kako ustvarjamo 

Robert Žan Štirikrat slovenski prvak In dvakrat zma-
govalec slovenskega pokala 

Predstavljamo vam 
Roberte Žana 

To, da v majhnih Številkah 
ni bilo kvalitetnega tekmoval-
nega čevlja, je bila ovira, da 
Robert te prej ni smučal za 
Alpino. Isti problem poznam 
le iz svojih Elanovih časov, 
ko nismo imeli dobrih smuči 
od 180 cm navzdol, Ljudje ta-
ko pač kupujejo izdelek kon. 
kurence. V večini gre za otro-
ke, v današnjih časih pa star-
ši prav pri naraščaju naj-
manj štedijo. 

Ce o zadevi razmišljamo 
naprej, moramo ugotoviti, da 
kupci le stelka menjajo pro-
izvajalca, če je bil seveda pr-
vi izdelek dober. 

Tale uvod bi zaključil z mi. 
slijo, da moramo imeti tek-
movalne čevlje tudi v majh-
nih številkah 3; 3,5; 4 itd., za 
poprečnega kupca pa je po-
trebna kar najboljša strokov-
nost prodajalca. 

Z novim modelom tekmo-
valnega smučarskega čevlja 
SR 84 je prva testiranja opra. 
vil tudi Žan, pionir, ki je za-
radi izjemnih rezultatov član 
mladinske reprezentance Ju-
goslavije. Njegova tehnika 
smučanja ie sijajna, ker si 
drugače teiko tolmačimo nje-
gove velike uspehe, z ozirom 
na to, da je v rasti še krepko 
za konkurenco. V svoji vitri-
ni ima 4 zlate medalje slo-
venskega prvaka, dvakrat pa 
ie bil skupni zmagovalec slo. 
venskega pokala. Na neurad-
nem evropskem prvenstvu za 
pionirje je bil šesti in osmi, 
kljub temu, da ni štartal v 
prvi jakostni skupini, kjer je 
bil Robič, ki ga je prehitel 
prav v lanski sezoni. 

V prvi jeseniški selekciji 
Žan trenira te 6 let, njegov 
letošnji cilj je drugo mesto 
v domači konkurenci. Robič 
ga telesno tako prehiteva, da 
zaenkrat Robert teiko računa 
na zmago. 

Na Trofeji Topolino Zanu 
manjka medalja. S štartno 
številko v drugi jakostni sku-
pini bo to teiko, realno pa 
lahko računa s prvo desete-
rico. Zanimiv je bil nastop 
obeh predlani, ko je Robič 
štartal v peti in 2an v šesti 
jakostni skupini; oba še leto 
mlajša od konkurence. 

Robič je bil s številko 78 
deseti, lan pa s št. 86 osem-
najsti. Od tana lahko še pre. 
cej pričakujemo. Zaustavile 
bi ga lahko le poškodbe, od 
njega je predvsem odvisno, 
če bo poleg klubskih kondi. 
cijskih treningov, delal tudi 
sam; na snegu pa je izpolni-
tev programa, ki zagotavlja 
mednarodni uspeh, postala 
zahtevna naloga. 

Alpski smučarji morajo va-
diti v tujini, ker doma ni po-
gojev za delo poleti in jese-
ni pa tudi pozimi je treba ne-
kajkrat skočiti na avstrijsko 
Koroško, da se izpelje začr-
tani program. Trenirati je 
treba na ustrezno dolgih pro-
gah, smučar mora biti »do-
ma« na vseh progah, zato s 
treningom le na enem ali 
dveh smučiščih ne more raču-
nati na uspehe v mednarodni 
konkurenci, ki je edino meri-
lo kvalitete. 

Janez SMITEK 

Pišejo nam iz prodajalne Ptuj 
Leta 1958 je P tu j dobil 

novo p roda ja lno »Alpina« 
Žiri, ki je bila že takra t 
pr iznana po izdelkih in 
kvaliteti in se je v P tu ju 
dobro uveljavila. 

P roda ja lna je v samem 
centru , ka r ugodno vpliva 
na naše poslovanje. Do leta 
1974 smo delali t r i j e pro-
dajalc i in poslovodja in 
smo dosegli dobre poslov-
ne uspehe. Kl jub močni 
konkurenci , s a j je v P tu ju 
sedem proda ja ln z obutvi-
jo, smo že takra t dobro 
poslovali. Delali smo delje-
no in bili tako rekoč ves 
dan v prodaja ln i . Po obno-
vi p roda ja lne leta 1974 smo 
povečali plan p r o d a j e in s 
tem tudi zaposlili nove 
prodaja lce . Začeli s m o pro-
da ja t i neprek in jeno (non-
s top) , ka r j e še ugodneje 
vplivalo na naše poslova-
nje . Zelo dobro smo začeli 
p roda ja t i smučar sko obu-
tev in apreski , ker v t e j 
vrst i obu tve v P t u j u nima-
m o konkurence. S kolekci-
j o naSih modelov smo za-
dovoljni , še posebe j s po-
letno kolekcijo, čeprav se 
nepres tano ponav l j a jo na-
pake. 

Prvo pollet je smo uspeš-
no zaključili , postavl jeni 
plan smo presegli za 1 %, 
k l jub težavam v proda j i , 
s a j kupna moč upada , ro-
kov dobave pa se ne d rž i jo 
tudi tu j i dobavitel j i . Tudi 
v d rugem pollet ju upamo, 
da bomo imeli podobne 
uspehe, da bomo dosegli 
postavljeni plan, če bo le 
kvaliteta v redu in ugodni 
vremenski pogoji . 

V prodaja ln i je zaposle-
nih ena j s t delavcev, pov-
prečna s tarost je 29 let in 
k l jub pogost im izostankom 
(porodniški dopus t ) dose-
gamo dobre poslovne uspe-
he. Vsi zaposleni v proda-
jalni P t u j si bomo priza-
devali za še boljši uspeh 
in ugled naše prodaja lne . 

Kolektiv p roda ja lne se-
s tav l ja jo : poslovodja He-
dvika Primožič, p roda ja lke 
Terezi ja Horvat , Danica 
Kučnik, Dragica Ga i št, 
Nežka Rašl, Fanica Buk-
vič, M a j d a Vrabl, Zdenka 
Kostič, Nada Herga, Mile-
na Breg in učenka Dragica 
Rašl. 

Kolektiv 
prodajalne Ptuj 

Takole Izgleda zifianjost prodajalne v Bjelovaru 

Razstavljeno blago omogoča dostop kupcem 



Anka Gantar — devizni re-
ferent 

Pri d i r ek tnem izvozu sestav-
l j am pr i jave o zak l jučnem 
poslu izvoza, v p r imeru , da je 
iz kakršnihkol i razlogov bilo 
več ali m a n j izvoženega kot 
je bilo p rvo tno pr i jav l jeno , 
m o r a m napravi t i s p r e m e m b o 
pr i jave. Rok za s p r e m e m b o je 
na tančno določen in ga je po-
t rebno dosledno upoštevat i . 

Ses tav l j am d o k u m e n t a c i j o 
za d i rek tno izvoženo blago, 
d a j e m šped i t e r j em naloge za 
o d p r e m o in od n j ih zahtevam 
po t r ebno dokumen tac i j o (špe-
di-terska potrdi la ipd.) za 
akredi t ive. Skrb im, da špedi-
te r j i čim h i t r e j e dos tav l j a jo 
izvozne car inske deklarac i je 
(ICD), ka tere p o t r e b u j e m o za 
n a j e m kredi ta . Mojc delo je 
tudi se s t av l j an je dobavnic za 
odp reml j eno blago po arti-
klih. Ses tav l j am izvozna spri-
čevala, s ka ter imi kupci do-
kazu je jo poreklo blaga. Ko 
kupec p r e j m e poši l jko, j o mo-
ra tudi v do ločenem roku pla-
čati . Ce ni plačano, od kupca 
zahtevam plačilo, pri bank i pa 
pros im za poda l j š an j e roka 
vnovčenja . Tudi to j e potreb-
no napravi t i v roku. Vodim 
tudi kont ro ln ike izvoza za 

vsak izvozni posel. Ko je po-
ši l jka plačana je po t r ebno se-
staviti zahtevek za obračun 
s t imulaci je (obračunski l ist) , 
kar velja le pri d i rek tnem iz-
vozu (pri pos rednem to dela-
jo posrednik i ) . 

Ti obračuni so v z a d n j e m 
času postali zelo zamotan i in 
se zelo pogosto s p r e m i n j a j o . 
Tudi tu je določen rok, ko je 
po t rebno predložiti obračun v 
na rodno banko in ga ne sme-
m o prekorači t i . 

V p r imeru , da iz kakršnih-
koli razlogov poši l jka ni bila 
v celoti plačana, je po t r ebno 
razliko odpisat i pr i narodni 
banki . To pr ide v poštev v 
p r imeru reklamaci je , m a n j k a 
v poši l jki ipd. Razliko do pol-
ne vrednost i računa pa lahko 
odpišemo pri Narodni banki 
le, če nam to pot rd i delavsk. 
svet. 

Poleg tega sem v zadn jem 
času začela delati tudi pri iz-
vozu podpla tov in izvozu v 
ZSSR. 

Največ dela j e poleti, od 
m a j a do avgusta ali septem-
bra, t akra t ko pač na jveč iz-
vozimo. V pogledu sp remne 
dokumen tac i j e j e seda j neko-
liko bolje, ker del te doku-
men tac i j e p r ip rav l j a RCA. 

• Kako ustvarjamo • 

Jure Orešnik — organizator 
izvoza 

Moje delo ni natančno opre-
deljeno. Delam vse kar je po-
trebno, največ pa pripravljam 
vse potrebno za računalniško 
obdelavo. 

Ukvarjam se tudi z nekate-
rimi izvoznimi posli, kot na 
primer za Alpina Sports v 
ZDA in z začasnim uvozom. 

Prav gotovo tako šibko 
opredeljeno delo človeka ne 
razveseljuje posebno. Sicer 
sedaj odhajam v JLA in upam, 
da bodo tudi na področju or-
ganizacije čez leto dni naprav-
ljeni kakšni premiki in bo 
moje delo natančneje določe-
no. 

Sicer pa menim, da je polo-
žaj na področju izvoza res do-
kaj zapleten. Konjuktura pa-
da, pogosto obstoja problem 
nekonkurenčnosti naših izdel-
kov. 

Vemo tudi za težave z do-
bavitelji . . . Problem je tudi 
začasni uvoz, skratka proble-
mov je v e l i k o . . . 

Vida Mlinar — adminlstra-
torka 

V Alpini sem osem let, od 
tega pet let na izvozu. Pred 
tem sem n e k a j časa delala v 
proizvodnj i in skladišču. Mo-
ja opravi la so seda j : 

Za vse pošil jke, ki j ih ne 
r azp i su jem na računalnik , na-
prav im 5 ozi roma 10 pa rske 
et ikete, da v skladišču pošilj-
ko lahko zapaki ra jo . Poši l jke 
za ZSSR so razdel jene na več 
baz in tako m o r a m et ikete de-
lati po posameznih bazah. Za 
poši l jke naprav im tudi speci-
f ikaci je in zberem poda tke za 
račune. I s to delam tudi za od-
p r e m o podplatov. 

P r ip rav l j am tudi izvozno 
dokumen tac i j o za o d p r e m o 
čevljev v ZSSR. V z a d n j e m 
času smo začeli p rece j sode-
lovati z računa ln i šk im cen-
t rom. Kot p r imer lahko vza-

m e m o d p r e m o za Heierl ing 
AG Švica. Kupec nam naroči 
določeno količino. Ko pa prej-
m e m o odpokl ic naročenega 
blaga, j e ta količina razdrob-
l jena na več s to m a n j š i h kup-
cev. Iz teh odpoklicev je po-
t rebno na posebej določene 
obrazce pr ipravi t i poda tke za 
RCA, da potem lahko razpisu-
j e j o et ikete za 5 oziroma 10 
pa rske kar tone . 

Tone Kavčič — organizator 
izvoza 

Po opisu delovnega opravila 
to pomeni kontaktlranje s 
kupci in sklenitev posla. Po-
govarjam se s kupci, kaj bo-
mo prodali in pod kakšnimi 
pogoji, skratka gre za kom-
pletno sklenitev posla in nje-
govo izvedbo. Le o glavnih 
stvareh se dogovarjajo drugi. 

To je bilo moje delo do obi-
ska sejma v Las Vegasu. Od 
tedaj sem zadolžen še pri or-
ganizaciji in pripravi celotne-
ga smučarskega programa Al-
pine. To pa pomeni, da je 
treba iskati možnosti in zmo-
gljivosti za izvedbo tovrstne 
proizvodnje, ie-te uskladiti, 
saj je bil sejem spoznanje, da 
s smučarsko obutvijo glede 
naročil nismo časovno uskla-
jeni z našo proizvodnjo na eni 
strani, oz. zahtevami na drugI 
strani. Poizkušamo doseči, da 
bi se na primer proizvodnja 
pancerjev vlekla skozi vse le-
to, v določenem obdobju pa 
bi delali na zalogo, toda manj 
kot sedaj. Težimo tudi k te-
mu, da bi dokončno izobliko-
vali in poenotili kolekcijo za 
vse prodajne poti. Ce sem na-
tančnejši, to pomeni, da bi po 
sejmih izdelali prototipe mo-
delov — ogrodje za kolekcijo. 
Pomembne so tudi urejene 
evidence prodaje in zalog, saj 
nam to omogoča vpogled v te-
koče poslovanje. 

Dogovar jan je z glavnimi 
kupci naše smuča r ske obutve 
lepo teče, s a j so bili le tošnj i 

Še več na zahod 
V času, ko je izvoz ena najpomembnejših usmeritev naše 

družbe, smo se tudi mi odločili, da predstavimo izvoz v Alpini 
in dela izvozne službe. 

Oglejmo si, kaj so nam povedali: 



Kako ustvarjamo 
dogovori j un i j a zelo uspešni; 
s ep tembra so že videli p i^e 
vzorce 30-ih modelov smučar-
ske obuitve, ki n a j bi j ih Alpi-
na predstavi la v sezoni 82/83. 

Delam tudi na organizacij-
skem področ ju . Kvalitetno 
zb i ran je i n fo rmac i j in njiho-
va obdelava je seveda možna 
zlasti p reko računalniškega 
centra , kar smo doseda j pogo-
s to pozabljali . Program obde-
lav za izvoz je bil zastavljen 
zolo široko. Doseči je bilo tre-
ba evidenco naročil po vrs tah 
in kvaliteti obutve, ki n a j bi 
se zbirale dnevno in bi bile 
osnovna podlaga za poslovne 
odločitve. Te podatke bi upo-
rabljal i tako v proizvodnji ka-
kor v prodaj i . To je uspelo le 
deloma. Kl jub temu smo ob-
sežnost nekater ih do tedan j ih 
del zmanjša l i za polovico, ob 
boljši organizacij i pa bi lahko 
dosegli še večje uspehe. Toda 
pri tem ne gre toliko za sam 
obseg dela, bol j p o m e m b n a je 
točnost podatkov in nj ihova 
ažurnost . 

Ob poenoten ju kolekcije te-
žimo seveda k obdelavam, ki 
bi omogočale u k r e p a n j e tudi 
na dal jše roke in v š iršem 
smislu. Pri tem mislim, da bo 
poleg izbol jšane računalniške 
obdelave k napredku precej 
pripomogla tudi nova organi-
zacija. 

Ukvarjam se tudi s tekmo-
valnim čevljem. To delovanje 
izhaja že iz moje angažirano-
sti v gospodarskem odboru 
Smučarske zveze Slovenije. 
Sem tudi smučar In nI bilo 
težko vzpostavljati stika z 
Iiudmi, ki na tem razvoju de-
lajo. Seda) lahko ugotavljam, 
da je naš najnovejši model 
SR 84 že pripravljen za serij-
sko izdelavo, za tekmovalce 
vrhunskega razreda pa je se-
veda potrebno individualno 
sodelovanje. Prepričan sem, 
da bo jugoslovansko tržišče 
dobro sprejelo naš novi smu-
čarski čevelj. Bistveno pri tem 
je, da imamo učinkovit pri-
stop k prodaji, pri čemer 
propagandne akcije niso vse. 
Menim, da bi morala biti pro-
dajna mesta za to obutev Ie 
v večjih centrih, v specializi-
ranih športnih prodajalnah, 
kot so na primer Elan In Slo-
venijašport In v naših proda-
jalnah, kjer prodajo večjo ko-
ličino smučarske obutve. Za-
gotoviti bo treba tudi ustre-
zen servis, za prodajalce pa 
velja, da bi jih morali tudi 
ustrezno usposobiti. 

Veliko si obetam od bliža-
joče se smučarske sezone, ko 
bodo tekmovalci v tekmah 
preizkusili najnovejši model. 
Menim pa, da sedaj pravza-
prav postavljamo temelje za 
poolimpljska leta, to je za ob-
dobje od 1984—1988. Mislim, 
da imamo stvarne možnosti. 

da se uvrstimo med pet naj-
večjih proizvajalcev tovrstne 
obutve na svetu. 

Marija Strlič — vodja izvo-
za 

Do konca letošnjega avgu-
sta smo izvozili za 11.900.000 
dolarjev razne obutve in pod-
platov, kar je v primerjavi z 
istim obdobjem lanskega leta 
za 51 % več. Izvoz na vzhod 
smo v primerjavi z lanskim 
letom povečali za 154 %, za-
hodnega pa zmanjšali za 45 %. 
Glavni padec zahodnega izvo-
za predstavlja zmanjšana pro-
daja podplatov in zaradi za-
časnega uvoza za okrog 25 do 
30 % višja cena smučarskih 
čevljev. Po predvidevanjih bo-
mo do konca leta dosegli lan-
ski zahodni izvoz, celotni iz-
voz pa bomo v primerjavi z 
lanskim letom močno prese-
gli. Kljub temu pa plana za-
hodnega izvoza za letošnje le-
to ne bomo dosegli, kot sem 
že omenila zaradi začasnega 
uvoza. 

Kako bi v kratkih besedah 
strnili, kaj in kam izvažamo? 

Na zahod izvažamo v glav-
nem smučarske čevlje, teka-
ške čevlje, na vzhod pa v 
ZSSR velike količine lahke 
obutve in v zadn jem letu tudi 
precej smučarsk ih čevljev, v 
CSSR smučarske čevlje, v 
Nemško demokra t ično repub-
liko pa lahko obutev, smučar-
ske čevlje in apreski obutev. 

Pri tem imamo včasih pre-
cej težav s komple t i r an jem 
obutve zaradi škar ta , kar lah-
ko poda l j šu je roke dobave in 
podobne nevšečnosti . 

Kako pa poteka izvoz? 
Ves izvoz na vzhod poteka 

preko pooblaščenih izvozni-
kov, to je za Sovjetsko zvezo 
Ontroteksti l Beograd, za 
CSSR Derma Zagreb in za 
NDR Koteks Tobus Ljubljana. 
Izvozniki pripravijo ponudbo, 
ki zajema kolekcijo vseh ju-
goslovanskih proizvajalcev 
obutve. Na zahod pa izvažamo 
v glavnem preko Koteks To-
busa, kateremu smo poverili 
Japonsko, Švedsko ln delno 
obdelavo prekomorskih dežel, 
Švice. 

Te usluge nas stanejo pri-
bližno 3—4 o vrednosti izvo-
ženega blaga. 

Zaradi težav pri uvozu in 
pr i dobavah domačega mate-
riala, letos pa še doda tno pri 
začasnem uvozu nam proiz-
vodnja pogostokrat zaradi 
prepoznih naroči l ni mogla 
pravočasno izdelati naročene 
obutve. 

2e po kupčevem nalogu raz-
drobl jene poši l jke smo morali 
odpreml ja t i večkratno, kar 
povečuje naše delo in napore 
pr i odpremi . Kar ne dobiva-

Marija Strlič — vodja izvozne službe 

m o poročil o dnevni proizvod-
n j i , smo pr i odpremi vezani le 
na podatke iz planskega od-
delka. Zato večkrat želimo od-
premi t i posamezne veličine, 
za katere šele kasneje ugoto-
vimo, da še n i m a m o izdelane. 

Glede na sedanje potrebe 
lahko trdimo, da je naš za-
hodni izvoz premajhen. Nujno 
bi bilo ponovno pričeti z izvo-
zom lahke obutve na zahod in 
izpad tekaške obutve nadome-
stiti z izvozom lažjega šport-
nega programa. 

Možnosti preusmeritve 
vzhodnega izvoza na zahod so 
majhne. Takoj lahko zmanj-
šamo izvoz športne aH lahke 
obutve na vzhod, težje pa je 
dobiti za te količine kupca na 
zahodu. Edina možnost za pri-
dobitev zahodnih kupcev so 
izredno nizke cene in kako-
vostni izdelki. 

V našem izvozu se pojavlja 
pojem reeksporta. Kaj je 
pravzaprav to? 

Reeksportni posli so tisti 
posli, ko preko kupca na za-
hodu p r o d a m o blago na 
vzhod. Za nas je to zahodni 
izvoz z vsemi ugodnostmi, ki 
nam p r ipada jo iz zahodnega 
priliva deviz, kupci na zahodu 
pa s takimi posli izravnavajo 
blagovno men javo svoje drža-
ve z vzhodom. 

Sicer le delo v naši službi 
zelo neenakomerno; lahko bi 
rekla, da ie delo sezonskeea 
značaja. V poletnih mesecih 
to je v času dopustov imamo 
največ dela, če hočemo vsaj 
delno zadovoljiti naše kupce. 

Pri tem je seveda tudi pre-
cej administrativnega dela. 
Najrazličnelše podatke mora-
mo posredovati raznim foru-
mom. Nejko Podobnik 

Investicije v teku 
Gradnja proizvodne hale 

na Colu 
Gradbena dela na objek-

tu so v IV. gradbeni fazi, 
(prezidave, vzidave, bet. 
tlaki, kanalizacija). Izvaja-
jo se tudi že obrtniška in 
inštalacijska dela. Po ča-
sovnem planu so dela ne-
koliko v zamudi. Izvajalec 
del SGP Primorje obljub-
lja, da bo zamujeno nado-
knadil. 

Interna kanalizacija 
Na področju tovarniških 

objektov »ALPINA« žlrl se 
bo v kratkem začelo z grad-
njo interne kanalizacije. 
Predračunska vrednost za 
navedena dela je 

\^6.685.531.— din. Dela bo iz-

izvajal SGP TEHNIK Sko-
f ja Loka. Po pogodbi bi de-
la na kanalizaciji morala 
biti končana do konca leta 
1981. 

Obnova kotlarne »ALPI-
NA« Gorenja vas 

Dimnik bo zaradi razpok, 
ki so nastale na njem, tre-
ba obnoviti. Ker se onesna-
žuje okolje, bo verjetno 
potrebno obstoječi dimnik 
podaljšati in vgraditi filtre 
za saje. Nabavljen je že ko-
tel za trda goriva, saj je 
sedanji dotrajan. 

Za obnovo kotlarne in 
dimnika smo načrtovali za 
3.500.000.— din stroškov. 

Rajko SUBIC 
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na temo RAČUNALNIŠTVO NA POHODU. 

V razgovoru so sodelovali: Zoran KOPAČ — vodja računal-
niškega centra , Jože Boga ta j — vodja nabavnega sek to r ja , 
Mar i jan Boga ta j — vodja tehničnega sek tor ja , Janez Bohinc 
— vodja f inančno-računovodskega sek tor ja , Bojan S t a r m a n — 
vodja TOZD Proda ja , Miro Kavčič — organizator v tehničnem 
sek to r ju in Vida Balant ič — organizator v finančno-računovod-
skem sek tor ju . 

Razgovor sta vodila Mišo Ceplak In Srečko Erznožnik, za-
piske je uredila Anuška Kavčič. 

1. Kako ocen ju je t e doseda-
n j i razvoj računalniške ob-
delave v Alpini? Uspehi, te-
žave, možnost i? 

Zoran KOPAČ: 
Od konca novembra leta 

1973, ko smo postavili najet i 
računalnik — sistem 3, sred-
n je kapacitete , smo si kot 
prvo nalogo zastavili obdelave 
v p roda j i . Na jb rž ni bilo naj-
bol j pr imerno, da smo naj-
p re j pričeli z obdelavami v 
proda j i , ker je podatkov 
ogromno, tisti ki podatke po-
s r edu je jo pa so izven kra ja . 
Prav zaradi tega smo se na 
začetku srečevali z mnogimi 
težavami. Menim, da so za 
funkc ion i ran je računalnika, 
kakor tudi vsake druge de-
javnosti potrebni predvsem 
tr i je pogoji: 

— naklonjenos t l juui v sek-
to r ju oziroma oddelku, k je r 
se obdelava izvaja 

— urejeni tokovi in izraba 
informaci j 

— pr i re jena organizaci ja za 
s t ro jno obdelavo 

Tega v začetku prav gotovo 
še ni bilo, tako da smo delali 
na ta način, da je center sam 
predlagal tokove in formaci j 
in organizaci jo v oddelku, kar 
pa se je takoj pokazalo, da ni 
bilo v redu. To smo nato 
upoštevali pri nada l jn j ih ob-
delavah. Tako imamo organi-
za tor ja v službi oziroma od-
delku, k je r določeno stvar 
organizi ramo in da potem 
center v glavnem samo so-
de lu je v organizaci jskem 
teamu skupa j z organizator-
jem v določenem sek tor ju . 

Kl jub začetnim problemom 
pa se je računalniška ob-
delava p roda j e doka j dobro 
uredila, tako da na področju 
p roda je obde lu jemo vse, od 
napovedi proda je , preko po-
slovodskc konference, zasledo-
vanja proda je , davka, stati-
stike, obdelave sor t imentov in 
še več ostalih obdelav. 

Na f inančnem področ ju je 
zelo uspela obdelava osebnih 
dohodkov. Vsak delavec je 
preko n j e videl rezul tate dela 
centra . Sprva, ko smo delali 
za p roda jo , pa je za center 
vedel le man j š i krog l judi . 

Tudi osnovna sredstva z 
drobnim inventa r jem tečejo 
v redu, obračun davka, fak-
tur i ran je , nazadn je pa smo v 
f inančno-računovodskem sek-
to r ju prenesli na računalnik 
glavno knjigo, k j e r programi 
zelo dobro tečejo. Tudi v FRS 
se je pokazalo, da je dobro, 
ker imamo organiza tor ja v 

sektor ju , pokazalo se je tudi, 
da so tokovi informaci j pred 
računalniško obdelavo ure jeni 
in se to potem z raznimi iz-
bol jšavami samo prenese na 
računanlik. Tako je veliko 
lažje delati, kot pa če se ne 
ve. ka j bi radi imeli in ni iz-
delanega modela. 

Tudi v kadrovski službi ob-
delave v redu potekajo , tu je 
preko 80 raznih list (dopusti, 
s tat is t ike ipd.). 

Zadnj i dve področj i pa sta 
novejši, nabavni in tehnični 
sektor. Na tem področju pa 
smo šele dobro pričeli delati 
in tako rezultati še niso vidni. 
S tema dvema področ jema bi 
skušali predvsem usklajevat i 
nabavno in proizvodno funk-
cijo, zajeli pa bi nas lednja 
področ ja : p lan i ran je proiz-
vodnje, ugotav l jan je pot reb 
po material ih in delih, termi-
n i ran je proizvodnje in zase-
denosti kapacitet , poš i l jan je 
delovnih nalogov (ta obdelava 
bo razdel jena v več e tap in 
pride na vrsto šele kasneje) , 
nadzor nad potekom dobav, 
potekom proizvodnje ter za-
sledovanje nedovršene proiz-
vondje, s tat is t ika kvalitete, 
s tat ist ika presega norm in 
kalkulacije. 

Na področ ju nabave in ra-
čunovodstva, že neka j stvari 
teče in sicer mater ia lno knji-
govodstvo in evidenca su-
rovin, veliko dela pa je še na 
področju p lan i ran ja nabave 
na osnovi proizvodnje, nor-
mativov zalog, opt imalne na-
bavne količine, nekurantn ih 
zalog, koeficienta ob račan ja 
zalog, ipd. 

Poleg tega področja , k je r 
že dal j časa dela organizator 
poslovanja v tehničnem sek-
tor ju , smo pričeli tudi z ob-
delvao saldakontov, dobavite-
ljev in kupcev, ki pa m o r a j o 
steči 1.11.1981. 

V cen t ru pa se še vedno 
s reču jemo s kadrovskimi te-
žavami. Trenu tno imamo 3 šti-
pendiste in upamo, da bodo 
ostali pri nas. Pri kadrovski 
problemat iki bi omenil še 
osebne dohodke, za ka te re 
mislim da so prenizki v pri-
mer jav i z ostal imi računal-
niškimi centri , ki i m a j o ta 
sistem računalnika, s ka ter imi 
smo povezani tudi v nekakšno 
združenje . 

Ko govorimo o težavah, 
m o r a m o na prvem mes tu 
omenit i prav zamenjavo za-
starele opreme. Glede na to, 
da uvoz ni dovoljen, n imamo 
možnosti , da bi za isto na-
iemnino dobili novo opremo, 

ki bi imela mnogo večje zmog-
ljivosti. Trenu tno smo sicer 
dobili dovol jenje za uvoz 
diskete in tako bomo v letu 
1982 več kot za dvakra t po-
večali sedanje kapaci tete in 
s tem zadovoljili našim po-
t rebam. V k ra tkem pa bomo 
tudi zaprosili za zamenjavo 
računalnika, vendar pri se-
danj i zaostreni si tuacij i glede 
uvoza, na zameniavo še. ne 
moremo kmalu računat i . 

Mišo CEPLAK: 
K a j vse bi se v Alnlnl še 

dalo računalniško obdelati? 

Zoran KOPAČ: 
S p r o d a j o smo zaenkrat za-

ključili in je v glavnem ob-
delano, čeprav še n imamo ob-
delanih zalog končne obutve 
(kar pa smo že imeli, vendar 
smo obdelavo zaradi poeost ih 
napak v poš i l j an ju podatkov 
na računalnik opustili), v fi-
nančni službi pa bomo do-
končali sa ldakonte dobavite-
ljev in kupcev in povezali vsa 
delna knj igovodstva (mate-
riale, osnovna sredstva z in-
ven ta r j em in osebne dohodke) 
z glavno knjigo. 

Prakt ično ne preos tane več 
veliko, razen man j š ih stvari, 
ki bi se dale dodatno naredit i . 

V glavnem nam ostane še 
tehnična služba, vendar bo 
pri teh obdelavah nastal pro-
blem, ker so kapaci te te raču-
nalnika p r ema jhne . 

S to op remo si namreč ne 
m o r e m o privoščiti telepro-
cesinga (to je obdelave na 
daljavo). To pomeni, da ima 
referent na mizi TV ekran, 
k j e r podatke prevzema in jih 
tudi posreduje . Vse novejše 
obdelave bodo tako progra-
mirane, da je možen prehod 
na terminale . S tem bi prišli 
tudi do banke podatkov, k j e r 
ie zbranih ogromno podatkov, 
ki se cenejše koris t i jo . 

Mišo CEPLAK: 
V občini že neka j časa de-

luje posebna skupina za in-
fo rmat iko in teži predvsem za 
poeno ten jem računalniške ob-
delave na ravni občine. Kakš-
ni so rezultat i tega? 

Zoran KOPAČ: 
Sem član odbora za infor-

mat iko pr i IS SO Škof j a 
Loka. Odbor je bil imenovan 
prav zato, da bi poenotili 
op remo in imeli v občini naj-
več tri takšne centre. 

Naša skupina se u k v a r j a z 
u s t anav l j an j em komunalnega 
računalniškega sistema, ki bo 
delal za celotno občino, kamor 
bodo vkl jučene vse delovne 
organizacije, druš tva , šole 
ipd., ki še n i m a j o računal-
niške obdelave. 

Zvedeli smo tudi, da se za 
takšne obdelave zan ima jo 
tudi delovne organizaci je iz 
Žirov (Kladivar, Et iketa) in 
m o r a m povedati , da smo j im 
sodelovanje že ponudili in ta-
krat , ko bo prišlo do zame-
n jave opreme, j im bomo 
lahko nudili samos to jen pri-
kl juček (ki bi bil lociran v 
delovni organizaciji , k j e r bi 
delali obdelave). 

2. Kakšne so dosedanje iz-
kušn je računalniške obdelave 
na vašem področju , ka tere so 
prednost i , kakšne slabosti so 
se pokazale? Kakšne so vaše 
želje in možnosti v p r ihodnje? 

Jože BOGATAJ: 
Pogoji, v kater ih smo pre-

nesli na računalnik skladišča 
materialov, so bili zelo slabi 
in tudi rezultati temu pri-
merni . Ko smo z obdelavami 
pričeli, smo moral i hkrat i 
delati in računat i tudi »peš« 
oziroma ročno in na koncu 
pr imer ja l i , k a j je pravilno. 

Letos pa smo pričeli zares 
in tudi rezultati so temu pri-
merni . Obdelava teče in skla-
diščniki vidijo določene pred-
nosti, čeprav i m a j o še vedno 
veliko več dela. Velik problem 
je nastal z uvedbo šifer, ven-
dar seda j zadeva še kar v 
redu teče. Tako imamo na 
razpolago tedenske podatke 
za vse tiste materiale , ki so 
že na računalniku. 

Menim, da še vedno ne 
znamo dovolj ceniti računal-
niške obdelave in jo še pre-
malo uporab l j amo . 

Prednost računalnika je 
predvsem v tem, da p r idemo 
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enkra t do določenega reda v 
naših skladiščnih pros tor ih 
in če se tega reda držimo, 
po tem so tudi podatki točni. 
Mislim, da je pot, ki smo jo 
naredil i pri skladišču mate-
rialov, spel jana nek je do po-
lovice. Če pogledamo, k a j smo 
s tem pridobili lahko rečemo 
le to, da imamo točne po-
da tke in j ih ni po t rebno 
zbirati , delovnih opravil pa s 
tem nismo nič zmanjša l i ali 
ukinili. Ko pa bomo prišli do 
tega, da bo tekla obdelava 
f ak tu r i r an j a in saldakontov, 
se bo zmanišal obseg dela na 
tem področ ju v finančno-ra-
čunovodskem sek tor ju . 

Vedeti moramo, da računal-
nik naredi vse, če pa ne na-
redi, smo samo sami krivi, 
ker mu ne nudimo ustreznih 
podaktov. Seda j smo na pravi 
poti, da ga maks imalno izko-
r is t imo in cilj vseh je, da to 
izpeljemo. 

Mišo CEPLAK: 
Ko ste pričeli uva ja t i ra-

čunalniško obdelavo na va-
šem področ ju ali ste imeli s 
sodelavci kakšne pr iprave na 
nov način dela? Kakšen je bil 
odnos l judi? Ali so delo z od-
porom sprejel i? 

Jože BOGATAJ: 
Prav gotovo je bil prisoten 

s t rah, kot je pr i vsaki novi 
stvari, vendar posebnega od-
pora ni bilo, veliko pomoči pa 
smo imeli prav s s t rani orga-
nizator ja , ki je računalniško 
obdelavo vpeljal. 

Lahko rečem, da smo z ra-
čunalniško obdelavo v našem 
sek to r ju precej pridobili in 
smo dosegli željene učinke. 
Vendar menim, da se še ved-
no premalo pos lužujemo po-
datkov, ki j ih imamo na raz-
polago. 

Mar i jan BOGATAJ: 
V tehničnem sek to r ju kakš-

nih izkušenj računalniške ob-
delave še n imamo, ker smo s 
tem prakt ično šele pričeli. 
Delali smo neka j v zvezi z 
material i , z izpopolnjevanjem 
tehnološke dokumentac i je . Po-
da tke bomo moral i dobivati 
iz p roda j e in j ih na to obde-
lovati tudi za pot rebe ostalih 
sek tor jev in služb. Problem 
proizvodnje je v tem, ker je 
p r e m a j h n a specializacija po 
posameznih oddelkih. Še ved-
no imamo preveč art iklov in 
s tem tudi mater ialov in to 
bo pr i prehodu na računal-
niško obdelavo povzročalo 
p rece j težav. 

Menim, da se računalniška 
oprema ne more pr i lagaja t i 
posamezni delovni organiza-
ciji temveč kvečjemu glede 
na branžo, ki ima nap ram 
drug im n e k a j specifičnosti . V 
glavnem se bomo morah pri-
lagajat i sami. V perspektivi 
je zadeva jasna, začetna dela 
so že v teku, predvidevamo 
pa še prece j novih obdelav. 

Jože BOGATAJ: 
Pri vseh teh prednost ih 

m o r a m o omenit i , da so po-
datki, ki j ih lahko dobimo, 
še vedno prepozni, z ozirom 
na neure jenos t našega in zu-
nan jega tržišča. Takšno sta-
n j e nam večkrat ne dovol ju je 
normalnega procesa pr iprave 
proizvodnje in ostalih ma-
terialnih tokov. 

Vida BALANTIČ: 
Vedeti moramo, da je ra-

čunalništvo veda, ki se ne-
pres tano d o g r a j u j e in ni mo-
goče, da bi kar naenkra t 
lahko dobili že končne po-
datke, ki jih želimo. N a j p r e j 
je po t rebno vpeljat i neko ob-
delavo, na to obdelavo se veže 
cela kopica man j š ih obdelav 
in šele na to lahko pr idemo do 
željenih rezultatov. 

Bojan STARMAN: 
P roda j a je prva, ki ie pri-

čela uporab l j a t i računalnik v 
Alpini. Zelo intenzivno smo 
pripravl ja l i p rog rame za ra-
čunalniško obdelavo. Delo ie 
dobro steklo, tako da seda j 
brez problemov po teka jo ob-
delave, ki so bile uvedena že 
na začetku, in tudi neka tere 
novejše obdelave. Pri reali-
zaciji tega pa je bilo na za-
četku prece j problemov, ka r 
je pri vsaki novi stvari tudi 
normalno. Računalnik zahteva 
predvsem točnost in dosled-
nost, prav s tem smo imeli na 
začetku velike probleme. Se-
d a j lahko rečemo, da ob-
delave normalno po teka jo in 
tudi rezultati se u p o r a b l j a j o 
(napoved proda je , izračun 
sort imentov, razne ankete, 
sp r eml j an j e poročil MPM, po-
datki o zalogah po posamez-
nih art ikl ih, podatki o ko-
ličinah proda je , vrednosti 
ipd.). 

Imeli pa smo nesrečno roko 
pri organiza tor j ih proda je , 
ki so se hi t ro menjaval i , tre-
nutno pa smo celo brez n jega. 
Začeto delo bo vsekakor po-
t rebno bol j akt ivno nadalje-
vati in ga preusmer i t i v to, 
da bi dobili čimveč podatkov 
za konkre tne odločitve. To 
pomeni, da m o r a m o dodelati 
ta sistem v uporabno smer , 
po drugi s trani pa dodaja t i še 
nove obdelave, nove mat ične 
podatke . 

Vsa področja , ki se tekoče 
obdeluje jo , smo takoj , ko je 
organizator prenehal delati, 
prenesli na posamezne službe, 
ni pa človeka, ki bi to delo 
koordiniral in sprot i dopol-
njeval. Stalno pa se dogovar-
j a m o in p r ip rav l j amo tudi 
nove stvari, to je evidenca 
kupcev, f ak tu r i r an je , razpiso-
vanje odpreme, k j e r so pred-
vsem na izvoznem oddelku 
zaradi dobrega sodelovanja 
posameznikov s cent rom, 
prišli že precej daleč. Po-
doben način bo po t rebno upo-
rabit i tudi v grosistični pro-

daj i . Temu pa j e po t rebno 
dodati še evidenco zalog v 
skladišču po sor t imentu, kar 
smo že imeli vpeljano, ven-
dar smo jo prav zaradi ne-
točnih podatkov žal moral i 
opusti t i . 

Mislim, da je še ogromno 
neizkoriščenih možnosti . Z ra-
čunalniško obdelavo bomo 
moral i zajet i celoten proces 
od nabave mater iala , p reko 
celotnega s p r e m l j a n j a proiz-
vodnje, z izračunom po kal-
kulaciji , ki nam pri poslovnih 
odločitvah velikokrat manj -
kajo , do končnega kupca, s 
tem, da se doda tno obračuna-
va jo in izdelujejo tudi finanč-
ne analize. 

Mislim, da bomo morali še 
precej časa delati in s is teme 
zelo dobro razviti, če bomo 
hoteli prit i v vsakem hipu do 
t iste informaci je , ki jo bomo 
t renu tno rabili pri poslovnih 
odločitvah. Vsekakor bo po-
t rebno tudi zamenja t i ra-
čunalnik in vpel ja t i terminal-
ni sistem računalniške ob-
delave. 

Res pa je, da računalnik 
lahko nadomešča delo mnogih 
l judi, če so obdelave pravilno 
pr iprva l jene in če v redu po-
tekajo . Z n j i m lahko kom-
pleksno obdelamo celotno 
področje . N u j n o pa je tudi 
u sposab l j an je kadrov tako v 
računalniškem cent ru kakor 
v sek to r ju ali službi. 

Janez BOHINC: 
Na področ ju računalniške 

obdelave in na področ ju fi-
nančno-računovodskega sek-
to r j a se t renu tno n a h a j a m o 
v fazi, ko predvsem prena-
šamo na računalnik zbi ranje 
in evident i ranje podatkov. Na 
področ ju prenosa evidenc je 
za nami že veliko dela. Učinek 
tega prenosa na računalnik 
n a j bi bil predvsem dvojen: 
s pomočjo računalnika n a j bi 
bile vse evidence bol j spro tne 
in s tem tudi podatki bol j 
uporabni za n a d a l j n j o opera-
tivno delo. 

Na tem področ ju bi moral i 
imeti pred očmi racionaliza-

cijo dela in na ta način pri-
hranek pri posameznih ope-
raci jah, ki j ih seda j oprav-
l j a j o l jud je , kasneje pa bi j ih 
lahko računalnik. To je edina 
možnost , ki jo v računalniški 
obdelavi evidenc lahko upo-
rab imo kot a rgument zniže-
van ja števila zaposlenih, s a j 
računalniška obdelava zbira-
n j a evidenc kot taka ne da j e 
možnosti zman j ševan ja šte-
vila zaposlenih. 

Ko bo opravl jena prva faza, 
ki jo seda j izvajamo, bo dana 
možnost za prehod v t isto 
fazo in kvaliteto, ki jo od ra-
čunalnika p r ičaku jemo. Pre-
hod na določene kvalitativne 
obdelave. Ne gre samo za to, 
da bi evidenco, ki jo seda j 
upo rab l j amo ročno, izpisovali 
računalniško, a m p a k bol j zato, 
da bi s pomočjo računalnika 
prišli kvali tetno do novih po-
datkov poslovanja . To je 
takšnih podatkov, ki j ih yr i 
ročnem obdelovanju ni bilo 
možno dobiti . 

Vizija, ki sem jo napove-
doval pred dvemi leti, ko bi 
računalniške obdelave dobro 
stekle je v tem, da bi lahko 
vsak dan dobili na mizi 
bilanco oziroma f inančne re-
zultate p re j šn jega dne. To je 
tudi t ista kvaliteta, ki jo z 
drugo fazo hočemo doseči. 
Jasno pa je, da je od prve 
faze, to je od zb i ran ja infor-
maci j in evidenc odvisna tudi 
kvaliteta druge faze. 

Na našem področ ju je bilo 
v dobrem letu dni intenzivne-
ga dela nare jenega ogromno 
v p r imer jav i s pretekl imi ob-
dobji . 

Pr ipravl jene so bile ob-
delave, ki bi j ih skupa j z zbi-
r a n j e m evidenc že lahko šteli 
v drugo fazo: to je bilanca 
uspeha, s tan ja , presek bi lance 
in določene izvedenke iz tega, 
ki nam služijo za poslovne 
odločitve na področju poslov-
nih f inanc, oziroma meseč-
nega sp reml j an j a f inančnih 
rezultatov za temel jne organi-
zacije in delovno organizacijo. 

(Nadaljevanje na 10. strani) 

Tudi v orodjarni so imeli nekaj nujnih opravil 



razgovor za urednikovo mizo — razgovor 

(Nadaljevanje z 9. strani) 
Predpogoj za dobro izvedbo 

druge faze je, da ima računal-
nik de jansko zbrane vse 
osnovne podatke, ki j ih n u j n o 
rab imo za te analize. Ob-
delava oziroma evidenca na 
računalniku ima pred ročnim 
s is temom to prednost , da je 
lahko ažurnejša , če se organi-
zacija dela uredi tako, da se 
podatk i z a j e m a j o tam, k j e r 
se poslovni dogodek, oziroma 
sp rememba zgodi. Tore j za 
mater ia lna knj igovodstva in 
mater ia le v skladiščih, za go-
tove izdelke prav t ako v 
skladiščih ipd. 

Za uspeh je potrebno, da so 
l j ud j e prepr ičani , da nam 
uvedba računalniške obdelave 
pr inaša tisto, kar želimo. Se-
veda pa je to p repr ičan je 
dosti lažje doseči, k j e r je or-
ganizacija dela na določenem 
nivoju in se prenos z ročne 
obdelave na s t ro jno h i t re je 
uvel javl ja . 

Drug problem, ki se pojav-
l ja pri prenosu oz. sp re jemu 
računanl ika, je problem stro-
kovnosti in s t rokovnih ka : 
drov. Pot rebno je sodelovanje 
l judi s področ ja , ki se ob-
deluje : od človeka, ki na ne-
posrednem področ ju dela in 
je zadolžen za te naloge, 
p reko organiza tor ja , vod je 
sek to r ja in ljudi, ki so za to 
zadolženi v računskem centru. 
Brez takega sodelovanja ni 
možno doseči uspehov. 

Glede na te ugotovitve smo 
v našem sek to r ju oblikovali 
team, v ka te rem so delali vsi 
delavci s področja , ki smo ga 
želeli računalniško obdelati , 
oziroma tisti, ki so imeli 
znan je knjigovodstva, organi-
zacije in računalniškega 
jezika. 

Na takšnih osnovah si tudi 
zamiš l jam nada l jn j i napre-
dek u v a j a n j a računalniške 
obdelave v Alpini. Se zlasti 
zato, ker je računalniška 
oprema in sistem v Alpini 
takšen, da na žalost zahteva 
sorazmerno večje znan je l judi, 
ki poda tke da je jo , to pa je 
osnoven pogoj za točnost in-
formaci j . Od le-teh pa je od-
visna kvali teta nada l jn j ih 
obdelav. 

Mislim, da velja poudari t i , 
da smo v Alpini vendarle 
spoznali, da je tisto, kar je 
v organizacij i dobro, t reba 
upoštevat i tudi v s is temu ra-
čunalniške obdelave. Če pa je 
organizaci ja dela slaba, pa je 
razumlj ivo, da jo je t reba iz-
boljšat i , da je računalniška 
obdelava sploh možna, oziro-
ma smot rna . 

Na ta način smo prišli do 
paketa oziroma p rograma 
knj igovodske evidence skozi 
glavno knjigo, ki je doka j 
posrečena oblika teoret ičnih 
dognan j na podlagi zakonskih 
predpisov in specifičnosti in 
zahtevnosti te r želja delovne 
organizacije. 

Ne jko PODOBNIK: 
Kakšni n a j bi bili, na pod-

lagi tega in vseh preostal ih 
dogovorov, konkre tn i do-
govori med vašim sek to r j em 
in RCA. 

Janez BOHINC: 
Na področ ju evidenc, razen 

dopoln jevanja , v p r ihodn je ne 
bo moč veliko več napravi t i . 
Nesporno pa je dejstvo, da se 
s fem šele odp i r a jo možnosti 
obdelave II . faze, ki n a j bi j o 
tudi FRS prevzel, zlasti na 
področ ju p lan i ran ja , zasledo-
van ja s t roškov proizvodnje, 
ter odstopov in odmikov od 
začrtanih poti. Na tem pod-
ročju je še dosti stvari, ki so 
t renu tno nedorečene in jih 
z ročnim s is temom bol j evi-
dent i ramo, kot pa analizi-
ramo. Sele takra t , ko nam bo 
uspelo II. fazo računalniško 
obdelati , bomo prišli do 
osnov, ko bomo lahko na 
podlagi teh in formac i j spre-
jemali poslovne odločitve. 

Ne jko PODOBNIK: 
Govorili smo, da je pro-

blem zastarele opreme in so-
delovanja posameznih sektor-
jev in služb z računalnikom, 
ker je po t rebno več znan ja in 
več možnosti je, da pr ide do 
napak. Ka j predlagate za iz-
bol j šan ie tega sistema, zlasti, 
če upoštevamo, da so mož-
nosti za uvažanje računalni-
ške tehnike omejene? 

Janez BOHINC: 
Tu se n a h a j a m o v zelo hu-

dem procesu, ka te rega reševa-
n j e je odvisno od drugih in 
ni v naših rokah. Kl jub temu, 
da je sistem, ki ga imamo, 
zastarel, ga bomo moral i upo-
rab l ja t i še neka j let, razen če 
se ne bomo preorient i ral i na 
sistem računalniških obdelav, 
ki nam jih bo nudila jugo-
slovanska proizvodnja . Lahko 
rečemo, da je to »gospodar-
ski kriminal«, če za isto na-
jemnino ne m o r e m o izkori-
ščati računalnika, ki ti d a j e 
izredne možnosti z dosti 
m a n j š o zahtevo po znanju . 

N u j n o je, da bi vsi, ki 
imamo opravka s takšnimi 
deli, sprejel i računalnik z 
njegovimi me todami dela za 
svojega in da v n j e m vidimo 
možnost za bol jše op rav l j an je 
svojih nalog. Le tako bodo 
lahko koraki računalniške ob-
delave dosti pogumnejš i in 
h i t re jš i , kot so bili v pre-
teklih osmih letih. 

3. Katere dobre, oziroma 
slabe stvari ste opazili v kon-
kre tni praks i v povezavi z 
računalniškim cen t rom na 
svojem področ ju . Kako bi 
moral i zastaviti delo (metode 
in načine dela) na posameznih 
področj ih , da bi dosegli re-
zultate, ki bi j ih lahko uvedli 
v prakso? 

Miro KAVČIČ: 
Stalno govorimo o integral-

nem sis temu v delovni orga-
nizaciji, vendar je še vedno 
preveiika sektorska prisot-
nost, ko se odloča, ka te ra ob-
delava bo n a j p r e j stekla. Na 
tak način, da vsak hoče naj-
p re j obdelave za svoj sektor , 
ne moremo doseči nekega in-
tegralnega sis tema. 

Velikokrat je pr iso tno tudi 
nezaupanje l judi, ki za jemajo , 
kor is t i jo , oziroma ažur i ra jo 
podatke. 

Težko pa je tudi pr i redi t i 
organizaci jo toka informaci j , 
tako da bi ostala ista kot je 
(razne olajšave, ki se lahko 
poprav l j a jo še ročno), vendar 
pa, da bi bilo vse točno in 
pravočasno obdelano. 

Ko sem pričel delati kot or-
ganizator poslovanja v teh-
ničnem sek tor ju , smo se naj-
p re j lotili skladišča materia-
lov. Že t akra t smo poizkušali 
vzpostaviti takšen sistem, ki 
bo deloval tudi n a p r e j in v 
začetku leta 1980 smo s t an j e 
že prenesli iz kar t ic na ra-
čunalnik, do konca leta pa je 
vzporedno potekala tudi roč-
na obdelava in v tem času 
tudi ni bilo pravega interesa 
in zan imanja . 

Ko pa smo pričeli samo s 
s t ro jno obdelavo, se je tudi 
interes l judi, ki pr i tem pro-
cesu sodeluje jo , zelo povečal. 
S tem pa ta obdelava še ni 
dokončna, t reba bo računat i 
še odmike planskih in dejan-
skih cen, in sicer ko bomo 
imeli mat ično da to teko (salda-
konti). 

Materiali pa se navezuje jo 
na na s l edn j e obdelave. Kosov-
nični s i s tem se n a m ni zdel 
pr imeren, zato smo se odlo-
čili, da bomo delali s sestav-
nico in p rogrami so že te-
s t i ram, tako bomo tudi v 
tehničnem sek to r ju pričeli z 
obdelavami. 

Sestavnica je namreč doku-
ment za z a j e m a n j e s t ruk tu re 
proizvoda (opis modela, nor-
mativov), dodani pa so še ne-
kateri drugi elementi . Sestav-
nice se bodo pisale v inačicah 
(enaki mater ia l i samo enkra t 
ipd.). Na drugi s t rani pa bi 
v p roda j i moral i za je t i celo-
ten sor t iment za MPM, izvoz 
in angro. Seda j to še ni enot-
no ure jeno. Tako je problem 
tabela za z a j e m a n j e naročila 
(velikostni sor t iment) . To bo 
pot rebno rešiti in izdelati 
obrazec, ki bo za celotno de-
lovno organizaci jo enak. Na 
tem obrazcu pa se bodo do-
stavl jala naročila v planski 
oddelek. Iz naročila, ki ga bo-
mo dobili iz p roda je , pa se 
bo zajela skupna količina po 
ar t iklu in inačici. To se bo 
na to množilo in izstavljalo 
mater ia lne pot rebe po arti-
klih. 

V nas lednj i fazi bi prenesli 
na računalnik tudi r ačunan je 
mater ia ln ih kalkulaci j za arti-
kel in p lan i ran je mater ia ln ih 

pot reb po art iklu. Temu pa 
bo po t rebno dodat i tudi zaje-
m a n j e delovnih operaci j (kar 
se seda j piše v obliki cenika) 
in skupa j s sestavnico bomo 
dobili d i rektne s t roške po 
art iklu. 

V pr ihodnost i pa bi obde-
lovali tudi p lan i ran je kapa-
citet — te rmi ran je , vendar to 
v sedanj ih pogojih še ne bo 
možno. 

Vida BALANTIČ: 
Na f inančno-računovodškem 

področ ju smo n a j p r e j izdelali 
obdelavo osebnih dohodkov, 
ki tečejo brez težav, zato bi 
neka j več povedala o novejši 
obdelavi, to je glavni knjigi. 
Glede na to, da smo mi ko-
ristniki informaci j , ki j ih do^ 
b imo z računalnika, so roki 
zelo pomembni , predvsem ti-
sti, ki so vezani na knjigo-
vodstvo. Poskušamo doseči, 
da bi se vse naše obdelave 
č imbol j uskladile s cent rom, 
da bi č imbolj ažurno in ne-
moteno potekalo posredova-
n j e podatkov. 

Še vedno pa ne gre vse 
gladko in brez težav. Delavke 
f inančno-računovodskega sek-
to r j a nepres tano rab i jo dolo-
čene poda tke in često se 
zgodi, da rab i jo nek podatek, 
ki so ga p r e j enostavno pre-
brale s kartice, s eda j pa so 
vsi v centru, k j e r pa dos top 
do n j ih ni t ako j možen. 

Menim, da je pr i vsakem 
novem prehodu na računalnik 
napomembne jše , da se dose-
že zainteresiranost l judi, ki 
de la jo na t em področju . Vsak 
organizator mora z l judmi 
zelo tesno sodelovati, zato 
j im je po t rebno večkrat k a j 
obrazložiti in celo dokazovati , 
kakšne so prednost i in slabo-
sti računalniške obdelave po-
datkov. Vedeti m o r a j o tudi, 
da se sistem še d o g r a j u j e in 
da bodo podatki ažurni šele 
takra t , ko bodo s t e k l e vse 
obdelave, ki so medsebojno 
povezane. 

V računovodstvu sicer ni-
smo imeli s tem večjih pro-
blemov, ker je delo že samo 
tako, da je po t rebna velika 
natančnost . Delo v finančno-
računovodskem sek to r ju je 
lažje tudi zato, ker je vse 
predpisano od zakonodaja lca , 
tako da so obdelavni postop-
ki že predpisani , za razliko 
od obdelav v tehničnem sek-
to r j u in proizvodnji , ki pa 
i m a j o svoje značilnosti in po-
sebnosti . 

Mišo CEPLAK: 
4. K j e dobivate osnove, ozi-

roma ideje za u v a j a n j e novih 
programov? Kdo postavi pri-
oriteto, k a j se bo delalo naj-
p re j ? 

Zoran KOPAČ: 
V delovni organizacij i ima-

m o komisi jo za obdelavo po-
datkov, ki j o ses tav l ja jo vsi 
šefi sektor jev , d i rektor in 



Nejko PODOBNIK: 
Kako bi Izgledala uporaba 

terminalov v računalniški ob-
delavi? 

Janez BOHINC: 
V glavnem bi izgledalo tako, 

da bi vsak tisti, ki bi se 
ukvar ja l s poslovnimi odloči-
tvami, pr i sebi imel terminal, 
v katerega bi lahko vnašal 
vse informacije, oziroma pre-
ko katerega bi potem lahko 
dobival razne informaci je na 
podlagi programskih zasnov 
za poslovne odločitve in ne 
bi nič več na pamet odločal 
o posameznih poslovnih odlo-
čitvah. 

Nejko PODOBNIK: 
All je potrebno za takšno 

sodelovanje s centralnim ra-
čunalnikom več znanja? 

Janez BOHINC: 
Na vsak način več. Kolikor 

mi je znano, tcrminalska teh-
nika obs ta ja že v veliki večini 
delovnih organizacij, tudi v 
Planiki. Tisti, ki so uporab-
niki teh terminalov, mora jo 
imeti znanje računalniškega 
jezika in obdelave in poznati 
metode, ki bi si jih morali 
posluževati za ta sistem. 

Mlšo CEPLAK: 
V zadnjem času v delovni 

organizaciji veliko govorimo 
o zmanjševanju administraci-
je in spre jemamo določene 
ukrepe. Vendar je to mogoče 
preveč le borba proti l judem, 
ki delajo na teh mestih, pre-
malo pa borba proti admini-
s trat ivnemu delu, opravilom. 

K a j bi računalnik lahko pri-
pomogel, da bi se zmanjšali 
prav ti administrativni posli? 

Zoran KOPAČ: 
Že uporabniki so povedali, 

da sama računalniška obde-
lava ne zman j šu je v večji 
meri potreb po delovnih opra-
vilih, le rezultati so bolj 
uporabni, hi t rejš i in sploh po-
datki so popolnejši in omo-
gočajo boljše poslovne odloči-
tve. Bolj je potrebno gledati 
na to, da se potem, ko je 
izpeljana obdelava, določene 
ljudi prekvalificira, ker se 
delovna naloga spremeni. Če 
povem primer, ko smo začeli 
obračunavati osebne dohodke, 
smo prihranili 6 delavk, s 
tem da smo jih prekvalifici-
rali za druga dela. 

Vodja RCA in komisija do-
ločata 'kaj na j bi se delalo. V 
zadnjem času je bilo dogo-
vorjeno, da se dela napre j v 
finančno-računovodskem sek-
to r ju in lahko rečem, da prav 
lepo sodelujemo. 

V centru pričakujemo, da 
bo idejo dal uporabnik in jo 
tudi izpeljal, slabše za nas je, 
da nam nekdo od zunaj reče, 
ka j bi morali delati. Največ 
pa je odvisno od oragnizator-
ja v sektor ju . 

Res pa je, da je obdelava 
veliko lažja za finančno-raču-
novodski sektor, ker lahko 
delamo . po obstoječih vzor-
cih, ki nam jih odstopi jo 
drugi. Za saldokonte, na pri-
mer, bomo vzeli paket iz Jarš 
in po n j em delali. Tega pa 
ne moremo narediti na teh-
ničnem področju, zato smo 
tudi imenovali skupino, ki jo 
vodi Miro Kavčič in njegova 
naloga bo razviti popolnoma 
nov paket, kar pa bo zahte-
valo precej časa. 

ZAKLJUČEK: 
Sodobnega poslovanja si torej brez računalnika ne 

moremo predstavljat i . Tega se zavedamo tudi v Alpini, 
zato vse več razmišl jamo in de lu jemo na področju ra-
čunalniške obdelave podatkov. Nekaj je že storjenega, 
toda veliko dela še osta ja . Dolga in naporna bo še pot 
do računalniške obdelave celotnega poslovnega procesa. 
Če pa hočemo v tem uspeti, bo potrebno ustrezno uspo-
sobiti l judi za to delo, kakor tudi pri nj ih doseči za-
interesiranost, pr ipravljenost in zaupanje v računalnik. 
Ta nam ne sme biti tu j , odveč, privaditi se ga moramo in 
ugotoviti, da nam lahko mnogo, mnogo koristi. 

Na sprejemu pri direktorju ob odhodu v pokoj — z leve 
proti desni: Ivana Bradeško, Jože Arnolj, Iva Erznožnik 
in Marija Šubic 

Irma Dolenec, referent 
za delovna razmerja 

V mesecu septembru je 
bilo sprejet ih v delovno 
razmerje 22 novih delav-
cev, z delovnim razmer jem 
pa je prenehalo 7 delavcev. 

Po predhodni obravnavi 
prenehanja delovnega raz-
mer ja so v obdobju zadnje-
ga meseca prenehali z de-
lom v TOZD Obutev Žiri 
Marija Mivšek, Josip Ju-
rendič in Nevenka Vidmar 
iz obrata Col ter Majič An-
tun, ki odhaja k vojakom; 
z delovnim razmer jem v 
TOZD Prodaja sta prene-
hala Juli ja Jesonko in Jure 
Orešnrk, ki odhaja v JLA. 
V delovni Skupnosti skup-
nih služb sta prenehala z 
delom Anica Mlinar in Ja-
nez Novak, ki je odšel na 

služenje vojaškega roka. 
Delovno razmer je je preki-
nila Zofija Polenšek iz 
TOZD Obutev Gorenja vas. 
Iz TOZD Plastika Žiri je 
odšel na služenje vojaške-
ga roka Miroslav Pivk. 

Največ novih zaposlitev 
je bilo v TOZD Prodaja Ži-
ri, in sicer so nastopili de-
lovno razmerje Anuška Be-
zeljak v prodajalni Idr i ja , 
Djurd ja Sevrlica v proda-
jalni Rijeka, Milena Breg v 
prodajalni Ptuj , Miranda 
Markovčič iz prodajalne 
Nova Gorica, Dragica Laza-
revič, Jasmina Milič in 
Branislava Stankovič iz 
prodajalne Niš ter Dževad 
Karič, Željko Ljuboje in 
Midhat Divovič iz proda-
jalne Sarajevo II, v cen-
tralni prodaj i je nastopil 
delovno razmer je Janez 
Smitek. V Delovni skupno-
sti skupnih služb so nasto-
pili delovno razmerje pri-
pravniki Cveto Gruden, 
Bernard Jescnko in Mari ja 
Mlinar, s služenja kadrov-
skega roka se je vrnil Vla-
dimir Coplak. V TOZD 
Obutev Žiri sta nastopili 
delovno razmer je v šivalni-
ci Vesna Jalšovec in Ro-
mana Zakelj, v prikrojeval-
nici je nastopil delo Jože 
Jereb, po prihodu iz JLA 
sta ponovno pričela delati 
Slavko Gojkovič in Ferdi-
nand Cefarin. Danica Buh 
in Helena Buh sta nastopi-
li delovno razmer je v 
TOZD Obutev Gorenja vas. 

C L t e c G č i l i cSa &e. 

Sodelavcem Cirili Lazar in Francki Kovšca iz TOZD 
Obutev Ziri, Franciju Bogataju iz Delovne skupnosti 
skunnih služb in Antonu Možina iz TOZD Prodaja 
Žiri ob vstopu na novo življenjsko pot iskreno česti-
tamo ter želimo veliko sreče, zadovoljstva in razume-
vanja v zakonu. 

i V pokoj odhajajo: 
Dolgoletnima sodelavkama Juliji Jesenko iz TOZD 

Prodaja Ziri in Anici Mlinar iz Delovne skupnosti 
skupnih služb ob odhodu v pokoi žetimo še mnogo 
let trdnega zdravja, med domačimi pa dobrega po-
čutja in zadovoljstva. 

Važno je da vemo Važno je da vemo Važno je da vemo 



Mladi so začrtali svoje nadaljne delo 
Konec sep tembra Je v Skof j i Loki potekala vollino-pro-

gramska konferenca ZSMS. Mladi so pregledali delo kon-
ference v obdobju ok tober 1980 — avgust 1981, Izvolili nove 
organe konference in sprejel i ide jna izhodišča za delo v ob-
dob ju 1981 82. 

V občini živi približno 7600 
mladih od 14. do 27. leta, od 
teh se j ih približno ena tret j i -
na akt ivno vk l juču je v delo 
osnovnih organizaci j ZSMS. 

V občini Š k o f j a Loka delu-
ie 85 osnovnih organizaci j 
ZSMS, od tega 42 v OZD, 32 
v kra jevnih skupnost ih in 11 
v vzgoji in izobraževanju. Po-
leg tega de lu je jo v občini tudi 
t r i je klubi š tudentov in dva 
akt iva mladih zadružnikov. 

Predsedstvo občinske kon-
ference je na svojih se jah 
razpravl ja lo o vseh pomemb-
neiših vprašan j ih s področ ja 
dela mladine kot tudi širše 
družbene skupnost i . Nekoliko 
pa so v tem obdob ju zanema-
rili akt ivnost občinske konfe-
rence ZSMS v družbenopoli-
t ičnem zboru. Ena od temelj-
nih nalog OK ZSMS so bili 
poglobljeni stiki z vsemi sre-
dinami, k j e r so mladi organi-
zirani v osnovne organizaci-
je. Člani predsedstva so tako 
obiskali 41 osnovnih organiza-
cij, v ok tobru 1980 in januar-
ju 1981 pa tudi pripravil i dva 
posveta s predsedniki osnov-
nih organizaci j ZSMS. 

Škofjeloški br igadi r j i so so-
delovali na pet ih lokalnih 
akci jah: Davča II . (izkop vo-
dovoda), Ojs t r i vrh (izkop 
vodovoda), Dražgoše (ureja-
n je bankin), Trebi ja (u re jan je 
bankin), očiščevalna akci ja ob 
Dnevu br igadir jev. 

Mladinska delovna br igada 
»Jože Gregorčič« je sodelova-
la na republiški delovni akcij i 
»Kras 81«. Brigada je osvoji-

la t rak akcije, 15 udarniških 
značk in 13 pohval. 

V zvezi z mladinskimi de-
lovnimi akc i jami so na kon-
ferenci ugotovili, da še vedno 
ni zadovoljiva udeležba na lo-
kalnih akci jah . 

Komisi ja za l judski odpor , 
družbeno samozašči to in so-
delovanje z JLA je v decem-
bru organizirala p raznovanje 
ob Dnevu JLA. Program po-
hodne enote so izvedli le del-
no — izvedli so pohod »Po 
poteh škof je loškega odreda v 
Dražgoše« in »Prvomajski po-
hod«. Sodelovali pa so tudi v 
akt ivnost ih v akci j i NNNP 
1980/81. 

Glavna oblika idejno-politič-
nega izobraževanja so še 
vedno seminar j i in občasna 
p redavan ja , ki pa ne zagotav-
l j a jo kvalitetnega izobraževa-
n ja . Ver je tno obs ta j a dosti 
neizkoriščenih poti, kako mla-
de bol j množično in bol j 
kvali tetno idejno-politično iz-
obrazit i . Ver je tno bo po t rebno 
skozi akci je Občinske konfe-
rence ZSMS bol j pouda r j a t i 
idejno-politično delo in opu-
stiti seminarske načine prido-
b ivanja znanja . P remiš l ju j e jo 
celo o organizacij i mladinske 
politične šole. 

Akcijski p rogram komisi je 
za špor t in rekreac i jo j e te-
melji l na s p o d b u j a n j u mno-
žične telesne akt ivnost i brez 
izrazitega tekmovalnega zna-
ča ja . Program je bil uresni-
čen z ekipnimi tekmovanj i 
med 0 0 ZSMS za pokal OK 
ZSMS, ki je potekalo od no-

vembra 1980 do m a j a 1981. 
Organizirana so bila ekipna 
t ekmovan ja v namiznem teni-
su, p lavanju , košarki, smučar-
skih tekih, veleslalomu, stre-
l j a n j u in krosu. 

Na področ ju kul ture sta bili 
na začetku manda ta organizi-
rani ku l turna komisi ja in ko-
mis i ja za glasbeno kul turo. 

Prva je kmalu zamrla , dru-
ga j e organizirala neka j kon-
certov raznih ansamblov, po-
svet o ku l tu rnem d o g a j a n j u 
med mladimi v občini ter 
uspešno sodelovala z zvezo 
kul turn ih organizacij S k o f j a 
Loka. 

Center marksis t ičnih krož-
kov je deloval predvsem na 
pripravi in izvedbi tekmova-
n j a »Tito — revolucija — 
mir«, ki je potekalo v vseh 
šolah ter nekater ih OO ZSMS 
v OZD in kra jevnih skupno-
stih. 

Na programsko-volilni kon-
ferenci so tudi ugotovili, da 
družbene organizaci je in dru-
štva v okviru osnovnih orga-
nizacij ZSMS premalo delu-
je jo . 

Komisi ja za delo s p ionir j i 
je pr ipravi la 6 posvetov z 
men to r j i pionirskih organiza-
cij in osnovnih organizaci j 
ZSMS na osnovnih šolah. Naj-
več pozornost i so namenil i 
resoluciji o reorganiz i ranju 
s amouprav l j an j a v pionirski 
organizacij i . Sodelovali so 
tudi pri organizacij i Kurirč-
kove pošte in akci j i čiščenja 
okol ja na območ ju celotne 
občine. 

Delo cen t ra za obveščanje 
in p ropagando je v tem man-
da tu dobro zaživelo. Izdali so 
tri številke glasila »Strani 
mladih«, uspešno so se vklju-
čevali tudi v delo organov 
in fo rmi ran j a drugih družbe-
nopolitičnih organizacij . Se 

vedno pa ni bilo zadovoljivo 
sodelovanje s sredstvi javne-
ga obveščanja . 

Na programsko-volilni kon-
ferenci občinske konference 
ZSMS so izvolili tudi novo 
vodstvo. 

Novi predsednik predsed-
stva je Andreja Dolenec, pod-
predsednik Majda Puhar , se-
kre ta r pa Blaž Kujundžič . 

V p r i h o d n j e m obdob ju bo-
do na jveč pozornosti po-
svetili področ ju zaposlovanja 
in usmer jenega izobraževanja, 
kakor tudi s tanovanjsk i pro-
blemat iki mladih. 

Zavzemali se bodo za čim 
dolgoročnejše kadrovsko pla-
n i ran je , povečali sodelovanje 
z organi KS in k ra jevn imi 
konfe rencami SZDL. Pozabili 
pa tudi ne bodo na sodelo-
van je s pionirskimi organiza-
c i jami in na č imvečje vklju-
čevanje družbenih organizaci j 
in društev v delo osnovnih 
organizacij ZSMS. Ne bodo 
pa znemaril i še organizirane-
ga idejno-političnega izobra-
ževanja, k j e r bodo pozornost 
posvetili p redvsem šolajoči se 
mladini. 

Mladinsko pros tovol jno delo 
mora postat i sestavni, nu jn i 
in nepogrešlj ivi del učno-
vzgojnega procesa, razširit i bo 
pot rebno predvsem lokalne 
delovne akci je . 

Poleg že uveljavl jenega gla-
sila »Strani mladih«, ki slu-
ži bol j i n fo rmi r an ju javnost i 
o delu mladine, pogrešamo 
ustrezne oblike internega in-
f o r m i r a n j a med občinsko kon-
ferenco in osnovnimi organi-
zaci jami samimi. 

Z doslednim izpolnjevanjem 
spre je t ih p rogramskih načel 
se bo tudi ZSMS akt ivno 
vključila v stabil izaci jska pri-
zadevanja . M i J o C c p , a k 

Hala na Colu pod streho 
Ajdovski gradbinci h i t i jo 

zno t ra j in zuna j hale z grad-
benimi deli. Vendar dvomim, 
da j im bo do predvidenega 
roka, ki so si ga sami zastavi-
li, uspelo vse uresničit i . Pro-
izvodna hala in pomožni pro-
stori bodo ter jal i še veliko 
dela, preden bodo vsi nared. 

Ni bojazni , da ne bi bila po 
sedanj ih znakih in uspehih 
proizvodna hala do Dneva re-
publike nared. Za druge pro-
s tore pa se bo mora lo že pisa-
ti d rugo leto. 

Visoki d imnik, ki k repko 
štrli nad s tavbo vin k l j u b u j e 
kraški bur j i , je pozidan. Ko-
tlovna op rema je tudi priprav-
l jena in leži poleg bodoče 

kotlovnice, a izgleda, da letoš-
n j o zimo še ne bo služila svo-
j emu namenu. Okolica novega 
ob jek ta še ne kaže pr i je tnega 
videza, upamo pa, da bo tudi 
ta u re jena in da bo da ja la 
pr imeren videz novemu lepe-
mu objektu . 

Ko bo zgra jen objekt , ure-
jena okolica in p r imerno ure-
jena cesta do proizvodnega 
ob jek ta Alpine na Colu, bo ta 
ob jek t uspeh in ponos za vse 
k ra jane . 

Upamo, da bomo v prvi po-
lovici pr ihodnjega leta že lah-
ko segli v roke našim sodelav-
kam na Colu, ter j im čestitali 
ob njihovi veliki pridobitvi . 

Ivan Reven 

Važno je da vemo Važno je da vemo Važno je da vemo 

Z beograjskega velesejma, kjer je rastavljala tudi Alpina 



Od tu in tam Od tu in tam Od tu in tam 

Premagali smo ledenik 
Kot v s an j ah zaslišim ne-

kam plahi ženski glas: »Fan-
t je, vstanite, u ra je pol dveh.« 
Skozi p r ipr te oči nasi lno vi-
dim svetlobo žarnice in oko 
počasi zaznava obris p red 
mano. 

»Saj ito je vendar Janja.« 
Vstala je pol u re pred nami, 
nam skuhala č a j in nas na to 
prebudila . 

Škr ipan je sosednj ih pos te l j 
me opozori, da m o r a m vstati , 
s a j p r i ja te l j i že vlečejo nase 
obleko. 

V jedilnici gori plinski go-
rilnik in od povsod se dviga 
sopara . Ob tako zgodnji ur i 
n a m hrana nič ne tekne, le 
vroč č a j pr ide prav . Vseeno 
pa se m o r a m o prisiliti , da 
vase sprav imo vsa j n e k a j gri-
žl jajev, sa j bomo na ledeniku 
10 u r ali še več. 

Dobre pol u re zatem že od-
h a j a m o v steno. Prvič gremo 
na ledenik in ne poznamo še 
poti. Snopi čelnih svetilk be-
ga jo sem in t j a in iščejo pre-
hode. Kar lepo pr idobivamo 
na višini. Šumen je ledeniške-
ga potoka se že izgublja nokje 
pod nami. Ustavimo se zraven 
zanimivega skalnateca bloka 
pravilnih oblik, ki visok 
okrog 2 met ra , kot spomenik 
gleda iz snega. To mesto nam 
služi kot izhodišče za vse 
vzpone na gori. 

Gora, ki se boči nad nami, 
se nam zdi znana, s a j smo si 
j o v vodniku ogledali že doma 
in is točasno naštudiral i sme-
ri, ka tere bomo plezali. Z na-
va jen imi gibi obešamo nase 
plezalno opremo in navezuje-
m o dereze. Mraz nas grize v 
prs te , ki p o s t a j a j o okoreli 
k l jub rokavicam. Na sebi ču-
t imo prehod iiz 'toplega polet-
ja v pravo visokogorje, k j e r 
s ta lno vlada zima v blagi ali 
prav divji in surovi obliki. Se 
ledeniško se navežemo in že 
odr inemo napre j . Mimo lede-
niških razpok čez zaradi mra-

za še t rdne snežne mostove se 
pr ib l ižu jemo vstopu v naše 
smeri . Na zgornjem delu po-
s lane ledenik položnejši in tu 
se naše po t i razidejo, dobimo 
se spet na vrhu. 

S Franci jem se napot iva kar 
naravnost . Na začetku smeri 
sva, zato imava še obilo moči 
in med p lezanjem glasno ob-
čudujeva ta beli s t rmi svot 
nad n a m a . Pod n a m a vidiva 
razliti svet ledenika, kakor iz 
letala, na levi s t rani pa divje 
in drzne skalne oblike sten in 
stolpov. Pot pos ta j a vse bo l j 
s t rma , plezanje po n j e j pa 
lepše in zanimivejše. S ta lno 
se men ju j eva v vodstvu nave-
ze. Približava se ska lna temu 
vrhu, katerega sva še pred 
uro gledala daleč nad sabo. 
Pozna se nama že višina 
k repko čez 3000 m. 

Že lep čas se ne pogovarja-
va med sabo, sliši se le škri-
pan je in p r a s k a n j e derez po 
ledu te r zab i j an je cepina. 
Kl jub prece jšn j i višini pleza-
va v samih s ra j cah in izpod 
čelad nama polzi znoj . Le ro-
kavice imava ves čas na ro-
kah, s a j bi si brez n j ih ob 
t rdem snegu grdo obtolkla 
členke prstov. 

Priplezava v n a j b o l j s t rmi 
del smeri . Vsa se posvetiva le 
napredovanju . Gibi rok in nog 
so natančni , počasni. Na varo-
vališču si izkopi jeva stojišče, 
da se noge malo odpoči je jo , 
ka j t i v teh izrednih razmerah 
za napredovan je ne sekava 
s topinj , temveč se pomikava 
nap re j le po p redn j ih zobeh 
derez. Po dveh do treh nate-
zaj ih težjega, vendar lepega 
plezanja, se znajdeva pod 
snežnim grebenom. Se malo 
v levo in že se kobacam na 
drugo s t ran grebena in po 
n j e m še neka j korakov na 
sam vrh. Franci h i t ro pr ide 
za mano. Krepko si stisneva 
roki in v tem je neka j več kot 
samo čest i tka za preplezano 
smer . Stane Stanonik 

Tale ledenik je premagal naš sodelavec Stane Stanonik 

Razstava 
varnost in družbena samozaščita 

Od 21. do 29. sep tembra je bila v K r a n j u odpr ta razstava 
»Varnost in družbena samozaščita.« 

Razstava je bila posvečena 40-letnici varnostno-obvešče-
valne službe OF in Narodne zaščite pod pokrovi te l js tvom Po-
kra j inskega komite ja za SLO in družbeno samozaščito. 

25. sep tembra si je razstavo na Goren j skem se jmu ogledala 
tudi skupina 40 ih delavcev Alpine. Do takra t si je razstavo 
ogledalo že preko 10.000 udeležencev. 

Razstava j e bila prvič po-
s tavl jena v Beogradu m a j a 
1974 ob 30-lotnici organov za 
n o t r a n j e zadeve. V naslednj ih 
šestih letih je obiskala 94 kra-
jev v vseh republikah in po-
kra j inah , letos pa je prišla v 
Slovenijo. Že pred pr ihodom 
v Slovenijo si jo je ogledalo 
preko 2 mil i jona obiskoval-
cev, od tega veliko mladih. Za 
mlade je bilo organizirano tu-
di zelo veliko p redavan j s te-
ga področja . 

Razstavl jeno gradivo se 
s ta lno dopo ln ju je z novimi 
dosežki na področju varnosti 
in družbene samozaščite. 

V s k o r a j ur i t r a j a j o č e m u 
organiziranemu obhodu pod 
vodstvom vodiča so udeležen-
ci res lahko videli mnogo za-
nimivih stvari . V prvem delu 
razstave je pr ikazan razvoj 
naše varnos tne službe med 
NOB in socialistično revolu-
cijo, sledi prikaz glavnih te-
žav, s kater imi so se organi 
varnos tne službe srečali t akoj 
po vojni — borba proti ostan-
kom četniških, us taških grup, 
so jen je vojnim zločincem, ipd. 
Največ jo pozornost pa so obi-
skovalci pokazali za t ist i del 
razstave, kii p r ikazu je delova-
nje , op remo raznih diverzant-
sko-terorističnih grup, ki so 
v 60-ih in 70-ih letih poizku-
šale izvajati svoje podle na-
kane na našem ozemlju . V 
ospredju pozornosti je seveda 
akci ja Raduša, ko je bila 
uspešno odkr i ta in uničena 
grupa devetna js t ih teror is tov. 

V nada l jevan ju so prikazani 
načini delovanja sovražnih ob-
veščevalnih služb na našem 
ozemlju, kakor tudi propa-
gandna dejavnost sovražne ju-
goslovanske emigraci je . 

Posebno področje je na raz-
stavi posvečeno sis temu var-
nosti in družbene samozašči-
te, tako kot j e organizirana 
danes — po organizaci jah 
združenega dela in družbeno-
političnih skupnost ih . Poseb-
na pozornost j e posvečena tu-
di varnost i v p rometu in s 
tem v zvezi še posebej uspo-
sab l j an ju udeležencev v pro-
metu (od na jmla j š ih do naj-
s ta re j š ih) t e r požarni varno-
sti. V obeh pr imer ih je ugo-
tovljeno, da je ravno človek 
— deloma zaradi neznanja , 
deloma zaradi malomarnos t i 
in nepazlj ivosti — glavni 
vzrok nesreč. 

Tudi pod roč j e kr iminal i te te 
ni zanemar jeno med razstav-
l jenim gradivom. 

Poleg tega pa so obiskoval-
ci razstave videli še innoeo 
zanimivih fo tograf i j in zapi-
sov z raznih področi j varno-
sti in družbene samozaščite. 

Ob koncu razstave pa so si 
obiskovalci lahko ogledali še 
na j sodobne j šo opremo, s ka-
tero razpolagajo organi varno-
nostne službe in ugotovili so 
lahko, da je ta oprema res 
izredno izpopolnjena, v veliki 
meri pa se na tem področ ju 
tudi že uvel javl ja računalnik. 

Zaključimo lahko z oceno, 
da je razstava izredno dobro 
pripravljena, da je mogoče na 
njej res mnogo videti, izvede-
ti in se naučiti. Nekoliko pre-
majhen povdarek pa je mogo-
če dan samozaščitnemu uspo-
sabljanju, saj bi v tem prime-
ru lahko razstava postala še 
pomembnejše vodilo za delov-
ne ljudi in občane s področja 
varnosti in družbene samoza-
š č l t e - Mlšo Ceplak 
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Priprave alpskih smučarjev 
Uspeh v mednarodnem me-

rilu, ki je edino veljavno me-
rilo kvalitete v športu pa tudi 
na drugih področjih, zahteva 
trdo delo. Nedvomno so alp-
ski smučarji tisti, ki so v zad-
njem času naredili največ. 
Trenerjem in tekmovalcem je 
jasno, da priprave trajajo vse 
leto, tudi po dvakrat ali celo 
trikrat na dan. 

S septembrom se je zaklji» 
čila splošna telesna priprava, 
začenja se specialna. Veliko 
snežnih treningov, specialne 
kondicijske obremenitve, 
vzdrževanje osnovnih zmoglji-
vosti. Kot zanimivost imajo B 
reprezentantje 16 dni treninga 
na snegu, če bo vreme ugod-
no, večino dni dopoldan in po-
poldan. Z rekreacijo 25 enot 
treninga bi bili zadovoljni. 

Zjutraj Je na programu jutra-
nja gimnastika, popoldne kon-
dicljski trening in ostane še 
priprava opreme. Zelo težko 
je najti čas za učenje. V dneh, 
ko so doma, treniralo vsak 
dan — v klubih aH posa-
mično. 

To garanje bo trajalo do 
15. marca, potem pa intenziv-
nost počasi pada do konca 
anrlla. S prvim majem se 
spet, brez odmora, začne nov 
ciklus. 

Upajmo, da večne težave s 
sredstvi ne bodo preveč ovi-
rale izpeljave programov, kaj-
ti skrbno grajena forma bi se 
lahko sesula kot hiša iz kart. 
Večina naših tekmovalcev le 
po treningu v Val Senalesu 
trenutno doma. 

Janez SMITEK 

Sašo Roblč, lani najboljši pionir Evrope 

Smučarska izkaznica 
V prizadevanju za čim-

boijšo organiziranost smu-
čarstva in pridobivanja član-
stva je Smučarska zveza 
Slovenije s predhodnim 
soglasjem osnovnih smučar-
skih organizacij izdala za 
smučarsko sezono 1981 82 
tri vrste izkaznic po nasled-
njih cenah: 

1. za člane nad 15 let 
200,00 din 

2. za pionirje stare do 15 let 
(rojeni do 30. 5. 1967) 

100,00 din 
3. za podporne člane (ne 
glede na starost) 50,00 din 

Člani pod točko 1. in 2. 
imajo ob predložitvi smu-
čarske izkaznice naslednje 
ugodnosti: 

— 10% popust pri naba-
vi smučarske opreme (smu-
či, čevlji, 2 kompleta spod-
nje smučarsko perilo, kapa, 
smučarski pulover, smučar-
ske vezi, smučarske hlače — 

elastične, ogrevalne hlače, 
vetrovka, smučarski kombi-
nezon, trenerka, tekaški dres, 
1 par smučarskih palic, 
1 komplet anorak) . 

— 10% na slovenskih 
žičnicah 

— 30% popust pri štart-
ninah na vseh množičnih 
tekmovanjih. 

— zavarovanje: Vsak 
član, razen podpornih čla-
nov, je zavarovan, za primer 
smrti in invalidnosti. 

Redni člani lahko koristi-
jo vse spredaj navedene 
popuste. 

Boni za nakup športne 
opreme so vnovčljivi do 
31. 7. 1982. 

Seznam prodajaln, kjer 
lahko kupujete s popustom, 
boste dobili ob vpisu. Novi 
člani morajo imeti sliko za 
izkaznico. Pri Smučarskem 
klubu Alpina vpisuje Tone 
Kavčič. 

Bojan Križaj, naš najboljši smučar vseh časov, tekmovalec, ki 
je sposoben dosegati prva mesta v svetovni eliti. Letos v sijajni 
formi; čeprav smo Slovenci črnogledi, mu napovedujem večje 
uspehe kot lani 
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S treninga se oglašajo nail reprezentanti 

Grega Benedik, nov pri Alpini, šestdeseti na svetu, na evrop-
skem pokalu že sedaj pričakuje visoke uvrstitve, v svetovnem 
pokalu pa zaradi slabše štartne številke počasneje 

Dopisujte 
v glasilo 
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Športniki Alpine tretji 
Športna srečanja med Alpino, Pekom, Planiko in Indu-

strijo usnja Vrhnika so postala že tradicionalna. 
V soboto, 26. septembra, so se tako tekmovalci 4 delovnih 

organizacij pomerili v športnih veščinah v Tržiču, srečanje je 
organizirala delovna organizacija Peko. 

30-članslka okipa Alpine se 
je odpravi la na pot s poseb-
nim avtobusom že zgodaj zju-
t ra j , s a j se je t ekmovanje pri-
čelo ob 8. uri , ko j e navzoče 
pozdravil predsednik prire-
ditvenega odbora Boris Jane. 

Vodje ekip so seznanili s 
podrobnos tmi v zvezi s posa-
meznimi disciplinami in dolo-
čili s t rokovno žirijo, y kater i 
so bili predstavniki vseh so-
delujočih delavnih organiza-
cij. 

Špor tne panoge je določil 
organizator sam, izbrali so 
pač tiste, za katere so .imeli 
na jbo l j še pogoje in možnosti , 
da jih organizirajo. Ženske so 
tekmovale v s t r e l j an ju , namiz-
nem tenisu in kegl janju , mo-
ški pa v malem nogometu, 
s t re l j an ju , namiznem tenisu, 
šahu, keg l jan ju in ba l inan ju . 

Večjih zastojev v poteku 
tekmovanj , ki so se pričela 
ob 9. uri, ni bilo, to re j lahko 
rečemo, da je bila organiza-
ci ja dobra . 

In kako so se odrezali naši? 
V malem nogometu je ekipa 

Alpine, okrepl jena s 4 našimi 
tekmovalci iz Zagreba, prika-
zala zelo dobro igro. 

Zaneslj ivo so premagali Pla-
niko, nekoliko težje Peko, na-
to pa povsem po nepot rebnem 
izgubili z Vrhničani, ki do ta-
kra t še niso okusili slasti zma-
ge. Po h i t rem vodstvu z 2:0 
so n a t o popustili , mogoče celo 
malo podcenjevali nasprotni-
ke in nazadnje visoko izgubili. 
Prav gol razlika pa je odlo-
čala o prvem mestu, ki je tako 
pr ipadalo ekipi Peka. 

Rezultati : 
Planika : Alpina 1:5 
Peko : Usn ja r 3:2 
Planika : Usn ja r 4:3 
Alpina : Peko 3:2 
Planika : Peko 2:6 
Alpina : Usn ja r 2:5 

Vrstni red: 
1. Peko 4 točke 
2. Alpina 4 točke 
3. Usn ja r 2 točki 
4. Planika 2 točki 

V streljanju s ta nastopili 
t ako ženska ko t moška ekipa 
Alpine, oboj i pa so se odlično 
odrezali in skupno osvojili 
drugo mesto, med tem ko je 
bila pri ženskah Alpina prva, 
pri moških pa druga. 

Rezultati: 
Ženske: , 

1. Alpina 615 krogov 
2. Peko 430 krogov 
3. Planika 394 krogov 

Moški: 
1. Planika 748 krogov 
2. Alpina 725 krogov 
3. Poko 631 krogov 
4. IUV 562 krogov 

Skupno: 
1. Alpina 1300 krogov 
2. Planika 1142 krogov 
3. Peko 1061 krogov 
4. IUV 562 krogov 

V namiznem tenisu n a žalost 
n i smo imeli ženske ekipe. 
Zmagale pa so tekmovalke Pe-
ka, ki so premagale Planiko 
s 5:2. 

Pri fant ih je n a š a ekipa pre-
magala IUV, izgubila pa s Pe-
kom in Planiko in tako na 
koncu osvojila t r e t j e mesto. 

Rezultati : 
Alpina : Poko 0:5 
Alpina : Planika 1:5 
Alpina : IUV 5:0 
Peko : Planika 5:0 
Peko : IUV 5:0 
Planika : IUV 5:1 

Vrstni red: 
1. Peko 6 točk 
2. Planika 4 točke 
3. Alpina 2 točki 
4. IUV 0 točk 

V šahu so zmagali predstav-
niki Planike pred Pekom in 
IUV, Alpina pa ni imela svojp 
ekipe. 

Tudi pri kegljanju n i smo 
imeli ženske ekipe. 

Prvo mes to je pr ipadlo Pla-
niki, drugo pa Peku. 

Pri moških pa je vrs tni red 
nas lednj i : 
1. Planika 1776 kegljev 
2. Peko 1730 kegljev 
3. IUV 1594 kegljev 
4. Alpina 1417 kegljev 

Izredno napoti in zanimivi 
boj i so se odvijali med ball-
narjl, k j e r je na koncu naša 
ekipa zasluženo zmagala. V 
dramat ičn ih igrah so prema-
gali Peko in IUV, odločali so 
milimetri , nekoliko lažje pa 
Planiko. 

Rezultati: 
IUV : Peko 8:13 
Alpina : Planika 13: 8 
Peko : Planika 13: 4 
IUV : Alpina 11:13 
Alpina : Peko 13:12 
Planika : IUV 13: 5 

Vrstni red: 
1. Alpina 
2. Peko 
3. Planika 
4. IUV 

Športniki Alpine so v skup-
ni uvrstitvi zasedli 3. mesto s 
16 točkami, za Pekom (23 
točk) in Planiko (21 točk) ter 
pred IUV (8 točk). 

Njihova uvrstitev pa bi bila 

lahko znatno višja, če bi na-
stopili kompletni, če bi imeli 
nastopajoče tudi v šahu ter 
ženski ekipi za namizni tenis 
in kegljanje. 

Mišo Čeplak 

Ob koncu pa moramo poudariti, da srečanje ni povsem 
izpolnilo namena, zaradi katerega so takšne skupne prireditve 
organizirane. Prevelik poudarek je dan tekmovanjem, ne pa 
tudi družabnosti, poglabljanju stikov med predstavniki vseh 
štirih delovnih organizacij. 

Prihodnje leto bo srečanje v Kranju, prav bi bilo, da bi 
do takrat spoznali, da je važno sodelovati v vseh športnih 
panogah, sami rezultati niti niso tako pomembni. 

Beneška Slovenija 
Čez mejni prehod v Gorici 

smo se vozili po cesti v bližini 
državne meje ob robu Goriških 
Brd. Na vzpetinah čez mejo 
čepijo slovenske vasi. Nekate-
re od teh na italijanski s t rani 
so še povsem slovenske, drugje 
pa so vmes Furlani, ki so se 
t uka j ustalili za Langobardi. 

V Čedadu poiščemo smer in 
že se vozimo pod obronki 
Beneške Slovenije, ki se z viso-
kimi in strmimi obronki spaja 
v Furlansko ravnico. Ta s trma 
pobočja so začeli naseljevati 
Slovani kmalu po sedmem 
stolet ju in so v ravnini naleteli 
na močan oborožen odpor 
t amka jšn j ih prebivalcev Lan-
gobardov. Zato so pasli borne 
črede svojih drobnic po poboč-
jih planinskih vrhov, ki po vsej 
dolžini od Čedada pa do Rezije 
in napre j da je jo le skromen in 
trd kruh. 

V vsej svoji zgodovini so bili 
trd boj za obstanek. Dal j časa 
so bili pod oblast jo oglejskih 
patr iarhov, na to so bili dolga 
s tolet ja pod Beneško republi-
ko in od t ak ra t se to področje 

imenuje Beneška Slovenija. 
Po vojni med Beneško repub-
liko in Avstrijo je bila Bene-
ška Slovenija nekaj časa pod 
Avstrijo. Toda tudi novi go-
spodarji Avstrijci so jih pustili 
v nezavidljivem položaju ali 
jim omejevali še tiste narod-
nostne pravice in samostoj-
nost, ki so jo dot le j imeli. Pred 
več kot stopetdesetimi leti so 
se s plebiscitom odločili za 
združeno Itali jo, ki jim je ob 
svojem nacionalnem preporo-
du obljubljala mnogo pravic in 
boljši ekonomski položaj, 
slovenske šole. slovenske cer-
kvene besede. Toda z oblju-
bami ni bilo skoraj nič. Itali-
jani še do danes niso priznali 
niti Fur lanom, niti Beneškim 
Slovencem svojih šol. Tržaški 
in goriški Slovenci so si po 
dolgotrajnem boju le izboje-
vali svoje šole in na jnu jne j še 
narodnostne manjšinske pra-
vice, medtem ko Beneške 
Slovence, Rezijane in Sloven-
ce v Kanalski dolini še čaka 
težak in neizprosen boj, brez 
(Nadaljevanje na 16. strani) 

Obnovljena vas Brdo v Beneški Sloveniji 
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(Nadaljevanje s 15. strani) 
upan ja v prihodnost. Njihov 
jezik je slovensko narečje, ki 
se mu v stolet j ih že pozna 
vpliv furlanskega in i tali jan-
skega jezika. Pred neka j leti 
j im je življenjski položaj še 
poslabšal potres, ki je imel 
svoje središče le neka j deset 
kilometrov v mestu Buje v 
sosednji Furlanij i in je priza-
del predvsem osrčje Beneške 
Slovenije, segel pa je tudi na 
našo s tran v Posočje. Takra t 
so se krušile gore in uničeno je 
bilo skoraj vse, kar je bilo delo 
človeških rok. 7a- tako so se 
prebivalci zaradi težkega eko-
nomskega položaja dosedaj 
izseljevali, ta naravna kata-
strofa pa je migracijo še po-
spešilo, tako da so v vaseh 
ostali le starejši in za delo 
nesposobni prebivalci. 

Pot nas je vodila s položnih 
obronkov fur lanske ravnice v 
ozek prepadni kanjon Terske 
doline. Z obeh s t rani so nad 
nami s t rme prepadne stene, da 
je k o m a j spel jana nad s t r m o 
strugo reke v skalo vsekana 
cesta. Toda to cesto so morali 

popolnoma obnoviti, sa j jo je 
potres dobesedno zmlel in 
zasul s skalami. Po desetih 
kilometrih se dolina razširi in 
odpre, ter razcepi v manjše 
stranske doline z manjš imi 
slovenskimi vasicami Njivica, 
Tera , Brda in druge. Po polož-
nejšem t ravna tem pobočju se 
po asfal t i rani cesti z mnogimi 
serpent inami dvignemo v na j -
večjo vas v te j dolini, v Brdo. 
Seveda so jo I tal i jani preime-
novali po sovje v Lusevero. 
Vas je nekoliko višje na okro-
glem prostornem obronku, 
odkoder je lep razgled po 
dolini Tera in sosednjih po-
bočjih in planinskih vrhovih. 
Ob potresu je bila vas do tal 
porušena in so od cele vasi 
ostale le tri poškodovane hiše 
in cerkveni zvonik, ki je v 
zgornjem delu tudi rahlo po-
škodovan, cerkev pod njim pa 
je bila le kup kamenja in 
ruševin. Zvonovi so v zvoniku 
ob potresu sami zvonili in kot 
so rekli nekateri vraževerci, je 
prav to rešilo zvonik. 

Ivan Reven 

Cesta nad Ajdovščino 
ne bo kmalu prevozna 

Spomladi , ko je skopnel 
zadnj i sneg na osojnih poboč-
jih Angelske gore in Goljakov 
in so se ledeniki Trnovskih 
gozdov umaknil i v svoje glo-
beli, ie ob vznožju skalnat ih 
sten Angelske gore nad Ajdov-
ščino začela drseti morena, ki 
se je nabra la že v ledeniški 
dobi in se krušila s skalnat ih 
s ten Klonočišča. Na spodnj i 
s labo prepustni plasti mr tv ice 
in ilovice se je nabirala voda 
in po n j e j je začela zgornja 
morena ali grušč drse t i v glo-
bel pod cesto. Plaz je v širini 
kakih osemdeset met rov odne-
sel s sabo tudi cesto, ki pove-
zu je Ajdovščino z Id r i jo in 
Logatcem in po kateri smo 
imeli tudi Zirovci preko Za-
vra tea n a j k r a j š o zvezo z Vi-
pavsko dolino in Gorico. Za-
radi tega so moral i preusme-
riti ves promet po slabši in 
dal jš i makadamsk i cesti pre-
ko Vipave, oziroma za lažja 
osebna vozila malo pred Vi-
pavo čez Vrhpol je . Ker tam-
k a j š n j e m u ces tnemu p o d j e t j u 
zaradi obsežnosti plazu in ker 
se ta še ni umiri l , <ni uspelo 
usposobit i p rome t na ozkem 
odseku preko plazu, so moral i 
obvoznico preko Vipavo raz-
širiti in asfal t i ra t i , ter ubla-
žiti os t re zavoje in serpentine, 
da je kos p rometn i frekvenci 
in obtežbi ter varnost i pro-
meta . 

Globel pod cesto, ki jo je 
pustil ledenik v davnini 
VViirmške poledenitve, ni nu-

dil dovolj opore višje ležeče-
mu ledeniškemu nanosu, pre-
k o katerega je potekala tudi 
cesta. Morena j e bila le 
sk romno poraščena z rušo in 
redkimi borovci, in je začela 
drseti v globel. Od ceste ni 
ostalo niti sledu. 

Več kot pe tna j s t met rov vi-
soki plaz, ki drsi na m o k r e m 
skri l ju , pa se do danes še ni 
umiri l . 

Vsak poseg s težkimi grad-
benmi s t ro j i je zaenkrat brez 
pomena, ker količine drsečega 
mater ia la presega jo deset ti-
soče kubičnih metrov. Ob ro-
bu plazu so imeli Ajdovci 
gramoznico, iz ka tere so od-
peljali na tisoče kubičnih me-
trov gramoza iin naredili veli-
ko za jedo v pobočje. Ver je tno 
je zaradi tega oslabela tudi 
bočna opora, tor je plaz izgu-
bil zaslombo. 

Letos po do lgo t ra jnem suš-
nem obdobju , pa so se doma-
čini naveličali nepr imerne 
dal jše obvoznice preko Vrh-
polja in Vipave, sa j za odhod 
na delo v a jdovska pod j e t j a , 
izgube prece j več časa. Samo-
iniciativno so se s k r a m p o m 
in lopatami lotili plazu, sem 
ter t j a zabili po neka j kolov 
in si priboril i prehod za lahka 
osebna vozila. Cestno podiot ie 
in milica so j ih sicer p rece j 
časa opozar ja l i ali celo kazno-
vali, vendar so moral i končno 
malo zamižati . Vozniki motor-
nih vozil in tudi pešci se spu-

šča jo p reko plazu na lastno 
odgovornost . Vendar seda j v 
sušnem obdob ju ni bilo ob-
čutne jš ih premikov plazu in 
j e bila tudi nevarnost zmanj -
šana. Ne ve pa se, k a k o se bo 
obnašal plaz v deževnem ob-
dob ju . Sele ko se bo plaz 
povsem umir i l , se bo videlo, 

kakšne ukrepe n a j podvzame-
jo za sanaci jo in usposobitev 
važne in n a j k r a j š e povezave 
med Ajdovščino in Črnim 
vrhom. 

še le po tem se bodo lahko 
lotili ogromne količine drse-
čega mater ia la . _ „ 

Ivan Reven 

Na jugu Istre 

Od Banjol do Pule 

Vsa južna istrska obala je 
bogato razčlenjena z majhni-
mi otočki in številnimi globoko 
zajedenimi zalivi ali fjordi, 
kakor jim pravijo Nordijci. 
Oba zaliva v Banjolah sta zava-
rovana z majhnimi polotoki in 
otoki in branita zaliv pred 
valovi z odprtega morja. Zaliv, 
kjer se kopamo, je močno za-
ščiten z otočkom Fraškerič. 
Voda je čista in kar prijetna za 
kopanje, vendar za kakšno 
stopinjo bolj mrzla kot v Uma-
gu. Poprečna globina morja 
kakšnih sto metrov od obale 
je od 32 do 34 metrov in le 
redko seže do 40 metrov. Pa 
tudi dalje od obale morje ne 
doseže dosti večje globine. 
Navzgor proti severu in tržaške-
mu zalivu pa je Jadran razme-
roma zelo plitek. 

Čisto drugače se vidi obala 
in m o r j e z m o r j a kot pa s kop-
nega. Zatorej se podamo z 
motornim čolnom iz Banjol-
skega zaliva okoli otoka Fra-
šker in Fraškerič, kjer se kopal-
ci, počitniške hiše, domovi in 
pletneni domovi vidijo čisto 
drugače. Ob zunanjih streneh 
otočkov pa tudi ob celinski 
obali vidimo mnoge gole ko-
palce, ki nam obračajo kot 
pavijani rdeče zadnjice in jim 

domačini tukaj tudi pravijo kar 
pavijani. Nekateri nagei žen-
skega in moškega spola, ki se 
ne s r a m u j e j o svoje nagote 
pred pogledi, so kar prijetni za 
pogled radovednežev, za sta-
rejše debelušne nagee tega se-
veda ne bi trdil. 

Pod skupnim imenom Ve-
ruda so trije otočki, na katerih 
je kar precej šotorov in kopal-
cev. Za njimi pa je prazen za-
liv brez prikolic in zgradb, ki 
je rezerviran izključno za šport 
in rekreacijo. Še naprej pa je 
zaliv in obrežja Verudica, kjer 
mrgoli počitniških in športnih 
objektov in še globje zaliv Vin-
kular. 

Dalje ob obali v smeri plovbe 
se nam prikaže sodoben hotel 
Brioni z apartmaji za tuje tu-
riste, seveda tudi naše, če imajo 
dovolj globok žep. Temno-
modrozeleno morje nam kar 
krepko popljuskava ob mo-
torni čoln. Tudi precejšnje 
bočno pozibavanje, kot bi se 
hotel čoln prevrniti, budi v nas 
nekam čudne občutke. 

Približujemo se skalnati 
obali in belim stenam, ki ima-
jo ime Zlate stene, katerih bele 
stene so se včasih ob rdečkasti 
zarji zahajajočega sonca svetile 
kot zlate. Danes so na njihovih 
skalnatih pobočjih zgrajeni 

Na Javorču na 21rovskem vrhu je bilo odkritje spominske 
plošče kurirske postaje G 9. Tole so nekdanji kurirji te postaje. 
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bungalovi z vsemi pripadajo-
čimi objekti in prinašajo »zlate« 
devize našemu gospodarstvu. 
Na morju mrgoli jadrnic in jaht 
raznih barv in zastav, v notranjih 
vodah pa je precej jadralcev 
na deski. Spredaj se nam kaže 
obrežje zaliva Stoja s poloto-
kom Kumpar, ki že ograjuje in 
varuje zaliv Pule. Zatem pa 
vidimo nejasne obrise južnega 
otoka Brioni. Pred zalivom 
Stoje obrnemo nazaj, ker bi 
bila plovba v Pulj predolga 
in zaradi obvezne smeri preveč 
zakomplicirana za naš kratko 
odmerjeni čas. V zalivu Stoje 
stoji veličastni spomenik na 
kraju, kjer je padel narodni 
heroj Gortan. Zadaj precej 
bolj levo in dalje od obale pa 
je med cipresami staro morna-
riško pokopališče. Ob zavetni 
legi rta Kumpare v zalivu Stoje 
letujejo borci NOV iz mari-
borskega področja, ki pa se 
jim prihodnje leto izteče po-

godba in se bodo menda potem 
priključili v novozgrajene ob-
jekte Doma ZB NOV v Banjo-
lah. Vračamo se nazaj mimo 
Zlatih sten in hotela Brioni, ter 
zavijamo znotraj otočkov Ve-
ruda in Vinkularski zaliv, kjer 
se v gostišču Ribarske kolibe 
odžejamo. Na koncu zaliva je 
že predmestje Pule z nebo-
tičniki, ob zalivu pa športni 
center za puljske klube. Na 
obrežju je turistično naselje 
Verudica s številnimi hoteli, 
turističnimi in športno-zabavni-
mi objekti. 

Ker je zaliv dolg in z morske 
strani dobro zaščiten z otoki 
je v njem privezovališče in 
zimsko sidrišče in naveza jaht, 
ki je namenjeno tudi tujim 
lastnikom. 

Ivan R E V E N 
(se nadaljuje) 

Prihodnjič: Od Banjol do 
Mcdulina 

Odkritje spominske plošče 
na Javorču 

prireditve pa so prevzele 
družbenopolitične organizaci-
je krajevne skupnosti Gorenja 
vas. Največji delež pri izvedbi 
prireditve je vsekakor prispe-
vala gorenjevaška mladina, ki 
je spominsko ploščo tudi pre-
vzela v oskrbo. Njena naloga 
pa bo seveda tudi negovati in 
obujati tradicije NOB na tem 
področju. 

Slavnostni govornik Franc 
F o j k a r — preživeli ustanovi-
te! i in prvi komandi r te po-
s t a j e ter predsednik pododbo-
ra par t izanskih kur i r jev Go-
ren j ske — je v s lavnostnem 

govoru orisal nastanek in de-
lovanje relejne kur i r ske po-
s ta je G 9. 

Po odkr i t ju spominske plo-
šče je osnovna organizacija 
ZSMS Goren ja vas skupa j z 
Gorenjevaškim okte tom pri-
pravila k ra j š i kul turni pro-
gram. 

Obiskovalci s lavnostne pri-
reditve so se nazadnje lahko 
tudi malo okrepčali in poza-
bavali, za kar so prav tako 
poskrbeli mladi iz Gorenje 
vasi. 

Mišo Ceplak 

Alojz Firšt ujel največjo potočno 
postrv v Poljanski Sori 

Bilo je 7. septembra 1981 
ob 7.05, ko je 80 centimetrov 
dolga potočna postrv zgrabila 
za povsem običajno vabo na 
trnku Alojza Firšta, zagrize-
nega ribiča, sicer Šoferja av-
tobusa pri Alpetouru v Skofji 
Loki. 

O tem zanimivem dogodku 
je pripovedoval takole: 

»Za to ribo smo vedeli ne-
kateri ribiči že n e k a j časa. O 
n j e j sem pripovedoval tudi 
svojemu sorodniku Pavletu 
Zupančiču, ki pa mi seveda ni 
verjel , s a j me je odpravil : 'Do 
seda j sem mislil, da lažejo le 

lovci, zda j pa vidim, da tudi 
r i b i č i ' . . . 

Žrtvoval sem ka r devet ulo-
vov in ugotovil, da se riba hra-
ni od pol sedmih do sedmih 
z ju t r a j . Od 7. sep tembra dal je 
sem vzel teden dni dopusta in 
se t rdno namenil , da bo riba 
moja . 

Ta dan čakam ribo na fu-
žinskem jezu. Trnek vržem 
dvakra t in že vidim, kako se 
r iba pribl ižuje. Srce mi razbi-
j a in čutim, kako se mi tre-
se jo hlače. Riba t ako j pr ime. 

(Nadaljevanje na 18. strani) 

V nedeljo, 6. septembru je Javorč ponovno oživel. Pri kme-
tiji na Javorču so namreč odkrili spominsko obeležje relejni 
kurirski postaji G 9 Žirovskl vrh. 

V hladnem vremenu se Je zbralo precej obiskovalcev, med 
njimi največ borcev in mladine 

Kl jub vet rovnemu vremenu 
se je na mestu priredi tve zbra-
lo dosti l judi , med nj imi tudi 
vseh 5 preživelih kur i r j ev te 
relejne kur i rske posta je , ki je 
uspešno vzdrževala zvezo s 
Pr imorsko, No t ran j sko in Go-
renjsko, glavno zvezo pa so 

imeli na Cerkl jansko in Ljub-
l janski vrh. 

Pobudo za postavitev spo-
minske plošče je dal podod-
bor partizanskih kurirjev za 
Gorenjsko IV. brigade Vojske 
državne varnosti, organizacijo 



Avseniki v Žireh 

»DELO-ŽIVLJENJE« je 
g las i lo ALPINE, tovar-
ne obutve 2 i r i , Stara v a s 
23, n. sol . o., ki ima v 
svoji s e s tav i TOZD Obu-
tev 2 i r i , TOZD Obutev 
Gorenja vas , TOZD Pla-
s t ika Ziri, TOZD Proda-
ja Žiri in De lovn i skup-
nost skupnih služb. — 
Ureja ga uredniški od-
bor: Anica Govekar , Ra-

do Kavčič , A n t o n Eni-
ko, Srečko Erznožnik, 
Ivan Reven , Mišo Če-
plak, Anuška Kavč ič — 
tehn ičn i urednik , Nejko 
Podobnik g lavni in od-
govorni urednik. — Iz-
haja m e s e č n o , nak lada 
2000 i zvodov . Fotograf i -
je Brigi ta Grošelj . Tisk 
TK Gorenjski t isk, Kranj 

Revija plesnih orkestrov 

Najbolj je navdušil amaterski plesni orkester iz Celja 

Avseniki so spet navdušili. Upravičeno lahko trdimo to, saj je 
nabito polna dvorana odmevala od navdušenega aplavza. 
Rutiniranl godbeniki so res pokazali profesionalen nastop od 
natančnega začetka, dovršeno izvedenimi skladbami in po 
srečenlmi nastopi znanih humoristov. Prireditev je bila sicer 
namenjena mladini iz Zirovskega vrha, ki gradi dom Pre-
šernove brigade. Prav gotovo jim bo izkupiček dobrodošel. Z izborom skladb so posebno izstopali godbeniki iz Idrije. 

Za mrliško vežico so darovali 
— Sosedje Toneta Obla-

ka —• 500 din ob smrti Ll-
slčnikove mame; 

— Sosedje Antona Job-
sta — 2050 din namesto 
venca; 

— Sodelavke Zdenke Ko-
leno Iz prešlvalnlce — 
1350 din ob smrti mame 
Albine; 

— Tone Oblak, svojci in 
prijatelji — 3000.—din ob 
smrti Lislčnikove mame; 

— Sodelavci Milene Bo-
gataj — 1400 din ob smrti 
mame; 

— Habjanovl In Vida 
Zaje — 800 din ob smrti 
Albine Oblak. 

(Nadaljevanje s 17. strani) 
Začut im močan sunek, sa j je 
post rv skočila čez iez, jaz pa 
za n j o več met rov visoko v do 
vra tu globoko vodo. Priteg-
nem trnek, zapletem r ibo še 
v r ibiško mrežo, zgrabim in 
h a j d z n j o na obalo.« 

In kakšni so s eda j vaši ob-
čutki? 

»Občutek je čudovit ; ne 
znam opisati , k a j sem čutil, 
ko sem po značilnem razpo-
redu rdečih pik spoznal da 
gre za potočno postrv . Prav im 
le-to: vseh 57 ribičev je imelo 
možnost u je t i jo, meni se j e 
posrečilo, vendar tudi zato, 
ker sem žrtvoval več in po-
znal navade te ribe.« 

Zares, Lojze j e bil srečen. 
In upravičeno. 

Sicer pa res ni kar tako uje-
ti takšno potočno postrv. Do Nejko Podobnik 

sedaj je največjo potočno po-
strv v Poljanski Sori ujel Fe-
liks Tavčar leta 1934, profesor 
Ivan Reven pa celo trdi, da 
potočna postrv lahko le v naj-
bolj idealnih razmerah doseže 
50 cm (jezerska ali ameriška 
postrv sicer lahko doseže 
več), Firštova pa je dolga kar 
79 cm In 6 kilogramov težka. 
Cenijo, da je stara od 15 do 
20 let. 

K a j s te napravi l i z r ibo? 
»Se živo sem pripel jal v ri-

bogojnico, da ne bi izgubila 
barve. Podaril sem jo seveda 
ribiški družini in to bo lepa 
t r o f e j a . . . « 

Tudi mi smo veseli, da se 
je to posrečilo prav Lojzetu. 
Upam, da b o m o postrv kmalu 
videli p repa r i r ano n a kakšni 
r ibiški razstavi. 

V nedeljo, 20. septembra, je 
bila v Žireh prva revija amater-
skih plesnih orkestrov Slovenije. 
Na prireditvi, ki jo je organizi-
ral Radio Uri, so nastopili ples-
ni orkestri iz Idrije, Murske So-
bote in Celja. 

Priča smo bili kvalitetni glas-
beni prireditvi, tako da je prav 

škoda, da ni bilo poslušalcev 
več. Očitno je, da ta zvrst v Ži-
reh še ni prodrla, kar je pravza-
prav razumljivo, saj dejavnost 
ni razvita, prav gotovo pa so se 
ob poslušanju skladb ie dokaj 
uveljavljenih orkestrov marsiko-
mu porodile misli, da bi tudi v 
Žireh ustanovili podoben glasbe-
ni ansambel. 

Prireditev sta povezovala napovedovalca Radia 2iri Martina 
Mlakar in Vladimir Novak. 
Za nastop so posamezni orkestri prejeli pismena priznanja. 

To je naš kraj To je naš kraj To je naš kraj 


